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ҚАЗАҚ РУХАНИЯТЫНЫҢ 
ЖАРЫҚ ЖҰЛДЫЗЫ

БАСПАНА – БАСТЫ ТҮЙТКІЛ
Мәжілісті	 кешегі Жалпы отырысында к�терілген 5 мәселені	 �ай-�айсысы да 

ма	ызды деуге болады. Сол себептен де олар �ызу тал�ылаудан �тті. К�н тәртібін-
дегі азаматты� �ор!ау, Франциямен арнайы келісімді және ЕАЭО мен *КШ* /йым-
да рымен арада!ы хаттамаларды ратификациялау мәселелеріні	 арасында т/р!ын 
�й саясатын реформалау туралы за	 жобасыны	 шо�ты!ы биік т/рды.

Президент 3асым-Жомарт То�аев Ішкі 
іс тер министрі Ержан Сәденовті �абылдады.

Мемлекет басшысына Қазақстандағы крими но-
гендік жағ дай туралы баяндалды. Ержан Сәденовтің 
айтуынша, елі мізде жасалатын қылмыстар санының 
т" мендеу дина ми касы сақталып отыр. Кісі "лтіру – 
20 пайызға, ұрлық – 28 пайыз ға, қарақшылық 32 
пайыз ға азайған. Тонау, бұ за   қылық, мал ұрлығы, 
ден саулыққа ауыр зиян келтіру фак тілері, сон дай-ақ 
басқа да қылмыс түрлері т"мендеген.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа құқықбұзушылыққа 
мүл де т"з беу шілік қағидатын қалыптастыру, заңға 
қай шы әрекет тер мен қылмыс жасағаны үшін жаза-
ның бұлтартпастығын іске асыру, жол қауіпсіздігін 
қам тамасыз ету жұмыстары ту ра лы мә лімет берілді.

Бүгінде 8 млн 500 мың заңға қайшы әрекет анық-
талған. Бұл былтырмен салыстырғанда 1 миллионға 
к"п. Жа салған құқықбұзушылықтар үшін 90 мил-
лиард теңге к" ле  мінде әкім шілік айыппұл салынды, 
71 млрд теңге "н ді ріп алынды.

Сонымен қатар Президентке ішкі істер орган-
дары ның жұ мы сын жетілдіру, соның ішінде ІІО 
қыз меткерлерін аттес та ц иядан "ткізіп, ведомствоны 
лайықсыз мамандардан та зар ту шаралары туралы 
баян далды.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев «Заң 
жә не Тәр тіп» қағидатын қамтамасыз ету ж"нінде 
бір    қатар нақты тап сыр ма берді.

Мемлекет басшысы қоғамда әділдік пен тәртіп 
ор нату үшін құқық қорғау органдарының қызмет-
кер леріне үлкен жауап кершілік жүктелгенін айтты.

ЫҚПАЛДАСТЫҚ 
МӘСЕЛЕЛЕРІ ТАЛҚЫЛАНДЫ

Қасым-Жомарт Тоқаев Нгу-
ен Тхань Хунгке ілтипат білдіре 
отырып, "зінің биыл тамыз 
айын да Вьетнамға жасаған ресми 
сапарын еске салды. Сапар ба-
рысында қол жеткізілген уағда-
ластықтар екіжақты ынтымақтас-
тықты кеңейтуге және "зара 
тиімді кооперацияның жаңа 
бағыттарын ашуға тың серпін 
берді.

Президент SOVICO Group 
компаниясының инвестициялық 
қызметіне қажетті жағдай жасау-
ға еліміздің дайын екенін жет-
кізді.

– Сіздің Қазақстандағы 
іскерлік белсенділігіңізді құп-
таймыз. Aзара ынтымақтастық 
орнататын салаларды айқындай 
алатынымызға сенімдімін, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысының ай-
туынша, аталған шаралар Қа-
зақстан мен Вьетнам арасындағы 
іскерлік байланысты жанданды-
руға ықпал етеді.

Кездесу барысында ықпал-
дастықтың перспективті бағыт-
тары, соның ішінде к"лік-логис-
тика, қаржы және тау-кен 
са  лаларындағы ынтымақтастық 
мәселелері қарастырылды.

«Қазақстан Республикасының кейбір заңна-
малық актілеріне тұрғын үй сая сатын реформалау 
мәселелері бо йын ша "згерістер мен толықтырулар 
енгізу ту ралы» заң жобасы тұрғын үй қатынастары 
саласындағы заң наманы жетілдіру және Отбасы 
банкін толыққанды даму инсти туты ретінде қайта 
құру мақсатында әзір леген екен. Соның ішінде 
тұрғын үй жағдайларын жақ сартуға бағытталған 
мем лекеттік қолдау шара лары ның тізбе сін анықтау, 
тұр ғын үйге мұқтаждық "лшем шарттарын айқындау, 
тұр ғын үйге мұқтаж адамдардың кезегін жүргізу те-
тігін жетілдіру, олардың жалға алу т"лемдері бойын-

ша субсидияларды "ндіріп алудан және олар ға билік 
етуге шектеу қоюдан қор ғауды заңнамалық тұрғыда 
бекіту, кондоминиум объектісін басқару орган дары-
ның қызметі ж"ніндегі нормаларды жетілдіру және 
тағы да басқа мәселелер қарастырылған. Құжатты 
бі рін ші оқылымда таныстырған баяндама шы Aнер-
кәсіп және құрылыс министрі Қанат Шарлапаевқа 
қойылған сұрақ тардың дені екінші оқылымға ар-
налған қосымша ұсыныстар ретінде қабылданды 
деу ге болады. 

(Жалғасы 3-бетте)

Президент 3асым-Жомарт То�аев SOVICO Group компаниясыны	 бас�арма 
т�ра !асы Нгуен Тхань Хунгті �абылдады.

Екіні	 бірі біле бермес, біра� 
елімізде әлемдік онды��а еркін 

кір ген сала бар. Халы�аралы�  
/йым         дарды	  ба!алауынша,  

ор га никалы�  �нім  экспорты 
бойынша 3аза�стан 123 елді	 

ішінде 9-орын!а т/ра�тады. 
Органикалы� бидай 

экспорттаушы елдер арасында 
4-орын!а шы�ты. Ал Еуроода��а  

органикалы�  майлы  зы!ыр  
т/�ымын  экспорттау ж�нінен 

6-орын алады. Енді осы салада 
селт еткізер бір жа	алы� �мірге 

жолдама алма�: 3аза�стан 
гидропонды� �ндірісті 

«органикалы�» деп атау!а 
тыйым салады. 

ОЛ ЕНДІ «ТАЗА» ЕМЕСОЛ ЕНДІ «ТАЗА» ЕМЕС
ORGANIC:ORGANIC:

Осыны қарастыратын «Органикалық "нім "ндіру 
және оның айналымы ту    ралы» және оған ілеспе заң 
жобаларын Мәжіліс мақұлдады. Бұл не үшін керек? 

Агроном Болат Айтхожиннің түсін   діруінше, "сімдікті 
гидропондық әдіспен "сіру тәсілдерін адамзат байырғы заман-
дардан бері қолданып келеді. Оның ең жарқын үлгісі – «әлемнің 
7 кереметінің» бірі саналатын Семирамиданың салбы ра  ған бақтары 
саналады. 

Қызығы сол, гидропондық егінші лікте топырақ қолданылмайды. Мұнда 
топырақ алмастырғыштар, соның ішінде вермикулит, перлит, торф, кокос 
талшы  ғы, минералды вата, құм, қиыршықтастар пайдаланылуы мүмкін. 
Олардың бар міндеті – "сімдіктің тамырларын ұстап тұру ғана. 
Aсімдіктің "зі бай қоректен діруші заттарға толы суда "седі. 

«Гидропондық егіншіліктің к"п ар   тықшылығы бар. Бұл тұрғыдан 
оны ре   во люциялық тәсіл деуге болады. Бірін  ші  ден, ол егін 
шаруашылығы "німдерін жыл     дың кез келген уақытында және 
әлем              нің кез келген жерінде "ндіруге мүм      кін          дік береді. 6

3аза�стан �о!амы даму жолыны	 жа	а 
ке зе	іне ая� басты. Б/л белес демокра тия-
лы� �/ндылы�тар!а т�л модель т/р!ысынан 
�арау жа	ашылды�тарын �амтиды. Eрине, 
м/ ны	 бәрі Президентті	 бастамаларынан 
туын дап отыр!аны с�зсіз. 

Биыл �аза� мәдениетіні	 да муы на зор 
�лес �ос�ан т/л!а Темір бек Ж�ргеновті	 ту-
  !анына – 125 жыл. Осы!ан орай *лтты� 
ака   демиялы� кітапханада «Темірбек Ж�р-
ге нов – �аза� руханиятыны	 жары� ж/лды-
зы» атты д�	гелек �стел �тті. 

*лы�бек Т*МАШИНОВ, 
Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясыны	 

м�шесі:

ӘЛЕУМЕТТІК 
ОСАЛ ТОПТАРДЫ ҚОЛДАУ 
КӨҢІЛДЕН ШЫҒАДЫ

Жуырда 3аза�стан Республикасыны	 Eлеуметтік ко дек сін 
әзірлеу және азаматтарды �олдауды	 барлы� ж�йе сін �ай та 
�арау туралы шешім �абылданды. 3о сымша мемле кет тік к�мек 
алу!а �/�ы!ы бар �аза� стан ды� тарды	 10-нан ас там санаты бар болса, еліміз бойын ша 
647 мы	!а жуы� аза мат баспана кезегінде т/р. Санаттар!а б�летін болса�, ха лы�ты	 
әлеу меттік осал топ тары 430 мы	!а жуы� адамды �/райды. Одан б�лек, мем лекеттік 
�ызметшілер бар, бюд жет  тік /йымны	 ж/мыскерлері және т/р!ын �йі апат ты деп таныл!ан 
аза маттарымыз та!ы бар. Жа	а за	 жобасы жайында біз Мә жі ліс депутаты *лы�бек 
Т/машиновпен �ыс �аша с/х баттас�ан едік. 

(Жалғасы 2-бетте)

Сіз не дейсіз?



№131 (4379) 
23 ҚАРАША 2023 БЕЙСЕНБІ2

АДАЛ БИЗНЕСКЕ 
ҚОЛДАУ КҮШЕЙЕДІ

АҚПАРАТ

СЫНДАРЛЫ 
БАЙЛАНЫСТЫҢ ҮЛГІСІ

П р е з и д е н т  
 а с ы м - Ж о м а р т 
То�аев «�ді летті 
аза�стан: бәріміз 
және әр�айсымыз �шін. 
азір және 
әрдайым» сайлауалды ба� дарлама-
сында жосы�сыз монополистерді! 
�ызметіне жол бермейтін респуб-
ликаны дамытуды! жа!а эко номика-
лы� моделіне к$шу туралы айтты.

 «Экономика демонополизацияланады, 
ал мемлекет бизнеске қатысуын айтар-
лықтай азайтады. Адал бизнеске бюро-
кратиялық қысым азаяды. Біздің барлық 
күш-жігеріміз кәсіпкерлікті ынталан-
дыруға және қорғауға бағытталатын бола-

ды. Заңсыз иемделінген және шығарылған 
ак тив терді елімізге қайтару бойынша 
жұ мысты жандандырамыз. Олар халықтың 
игілігі үшін жұмыс істейтін болады», – де-
лінген Мемлекет басшысының бағдар-
ламасында.

Осылайша, Президенттің cайлауалды 
бағдар ламасы экономикада адал және 
нақ ты ережелер орнатуға бағытталған. 
Атап айтқанда, мемлекет салық, бюджет, 
ақша-несие, тариф саясатын тең дәрежеде 
әрі ашық жүргізетін болады, сондай-ақ 
ішкі 0ндірісті, шикізаттық емес экспортты 
және т.б. ынталандырмақ. 

  Сенат т0рағасы Мәулен 2шімбаев 
бұндай сапалы талдаулар орынды шешім 
қабылдап, белгілі бір саланы дамытудың 
неғұрлым тиімді жолын таңдау үшін қажет 
екенін айтты.

– Мемлекет басшысы Ұлттық құрыл-
тайдың екінші отырысында мемлекеттік 
басқарудың тиімділігі негізінен талдаумен 
қамтамасыз етудің сапасына байланысты 
екенін айтты. Былтыр барлық салада к0п 
дүние жасалды. Саяси жүйеде үлкен 0зге-
ріс тер болды. Осы 0згерістердің қорытын-
дысы бойынша, бізде президенттік, 
парламенттік сайлау 0тті және іс жүзінде 
біз еліміздің бүкіл саяси жүйесін негізгі 
саяси институттарға қайта жүктедік. Жаңа 
Қазақстандағы жаңа жүйенің жұмыс іс-
теуіне жастар да үлес қосуы керек. Ал бү-
гінгі таныстырылып отырған жинақ қай 
бағыттарға басымдық беру керектігін 
айқындап берді. Біз жаңа міндеттерді 
шешеміз, еліміздің саяси, экономикалық 
әлеуметтік дамуының жаңа парадигмасын 
қалыптастырамыз, – деді Мәулен 2шім-
баев.

Аналитикалық жинақ 300 данамен 
жарық к0рді. Осы жинақты таныстыра 
оты рып, Сенат Т0рағасы бір жыл бұрын 
ел Президентінің саяси 0згерістер бағытын 
қолдағанын және олардың ел экономи-

касына қалай әсер еткенін осы кітаптан 
та буға болатынын атап 0тті. Бұл сарап-
тамалық материалдар жинағы әсіресе 
0ңір лерде стратегиялық жоспарларды 
әзірлеу барысында құнды әдістемелік 
құрал болатыны с0зсіз.

Жинақтағы «Қазақстанның кеңістіктік 
дамуындағы 0ңірлік экономикалық сая-
сат» б0лімі авторларының бірі, Дүние-
жүзілік сауда ұйымымен 0зара іс-қимыл 
және сауда-экономикалық ынтымақ-
тастық департаментінің директоры Айнұр 
2мірбекова 0ңірлердегі стратегиялық 
жоспарлауды одан әрі нығайту мақсатын 
к0здей отырып, бірқатар мәселені шешуді 
алға тартты. 

– Біріншіден, мемлекеттік жоспарлау 
жүйесін қайта қарау керек. 2лемнің 
к0птеген елі стратегиялық жоспарлауды 
сәтті қолданады: бұл дегеніміз – қоршаған 
ортаны үздіксіз бақылауды, 0згерістерге 
тез бейімделуді білдіреді және тұрақты 
даму аспектілерін қамтиды. Қазақстан 
0ңірінің қазіргі даму жоспарлары аталған 
сипаттамалардан алшақ. Қаржыландыруда 
аймақтық диспропорциялар бар. Сондық-
тан жүйені қайта форматтау қажет деп 
санаймыз, – деді А.2мірбекова.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан 
ошанов 
Біріккен Араб �мірліктеріні! *лт-
ты� к�ніне орай +йымдас тырыл�ан 
салтанатты жиын�а �атысып, Мем-
лекет басшысыны! және Пар-
ламент депутаттарыны! атынан 
ай тулы мерекемен �+т ты�тады. 

Мәжіліс Т0рағасы 2мірліктердің 
тәуел сіздіктің алғашқы күндерінен 
бастап Қазақстанға жан-жақты қолдау 
к0рсеткені үшін алғысын білдіріп, екі ел 
арасындағы шынайы достықтың жыл 
санап артып келе жатқанына ерекше мән 
берді. 

Палата т0рағасы 2мірліктер Қазақ-
станның маңызды әрі сенімді серіктесі 
екенін, сондай-ақ жарты ғасыр ішінде 
экономикасы 0рге басқан, қуатты мемле-
кетке айналғанын атап 0тті.

– Елдеріміз арасындағы екіжақты 
сындарлы байланыс пен барлық саладағы 
ынтымақтастығымыз жемісті дамып ке-
леді. Ол – әрине, мемлекеттер басшы-
ларының үндескен саясатының арқасы. 
Биыл қаңтарда Қазақстан Республика-
сының Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев Біріккен Араб 2мірліктеріне 
ресми сапармен барды. Екі ел басшы-
лығының тұрақты кездесулері саяси диа-
лог пен сауда-экономикалық ынтымақ-

тастықты жаңа деңгейге к0терді. Алдағы 
уақытта к0шбасшыларымыздың серік-
тестікті тереңдетуге бағытталған жұмы-
сын Парламент деңгейінде жалғас тыра-
мыз, – деді Мәжіліс Спикері.

Ерлан Қошанов Біріккен Араб 2мір-
ліктерінің бүкіл әлемде жаңартылатын 
энергия к0здері жобаларын тиімді жүзеге 
асырып, осы саладағы озық техно-
логиялардың орталығына айналғанына 
назар аударды. Осы орайда жақында 
Дубайда 0тетін Климаттың 0згеруі ж0-

ніндегі 28-ші конференцияның та бысты 
0туіне тілектестік білдірді.

– Екі елдің ұқсас құндылықтары мен 
ұмтылыстары, сындарлы саясаты мен 
байыпты ұстанымдары, 0зара сый-
ластығы Қазақстан-2мірліктер қарым-
қатынасын жемісті ынтымақтастықтың 
үлгісіне айналдырды десек артық айтқан-
дық емес. Достас екі мемлекет арасындағы 
қарым-қатынастың әлеуеті бұдан да зор. 
Бірге бағындырар белестер әлі алда деп 
білемін, – деді Ерлан Қошанов.

(Басы 1-бетте)

–  Ұлықбек мырза, Тұрғын үй саясатын 
реформалау мәселелері бойынша заң 
жобасына )згерістер мен толықтырулар 
енгізілді. Ол қандай )згерістер?

–  Үкімет тарапынан келген заң 
жобасында кейбір санаттарды алып тастау 
ж0нінде ұсыныстар болған еді. Ол деге-
німіз – әлеуметтік осал топтарды барлық 
адамдармен қатар қою деген с0з. Оған 
депутаттар келіспеді. Aйткені біз бірінші 
әлеуметтік осал топтарды ойлауымыз 
керек. Aздеріңіз білесіздер, 256 мың адам 
осы топтарды құрайды. Егер кезекте 647 
мың адам тұрса, соның жартысы – 
әлеуметтік осал топтар. Бірінші кезекте 
т0рт санат бар еді. Оларға Ұлы Отан 
соғысының ардагер лері, жетім балалар, 
сосын к0пбалалы аналар мен отбасылар 
жатады. Біз жұмыс тобымен пысықтай 
келе, т0рт санатқа тағы да екі санатты 
қостық. Бұ ған мүгедек балаларды асырап 
отырған отбасылар және бірінші, екінші 
топтағы мүгедектер кіреді. Яғни, бастап-
қы т0рт санат енді алты санатқа к0бейтілді 
деген с0з. Бұл да Үкімет тарапынан 
қолдау тапты. Екіншіден, 11 санатқа 
қатысты 0згерістер бар. Бұл санаттағы 
адамдар тұрғын үйді тегін алып келді. 
Қазіргі таңда олар жалдамалы пәтерлерде 
тұрып жатыр. Бүгінде бұл санаттағы 
адамдар дың саны 11 мыңға таяу. Үкімет 
бұл санаттарды да мемлекетке үлкен шы-
ғын деп, алып тастауға ұсыныс білдіргенде 
біз депутаттар бірауыздан қарсы болып, 
бұрынғы санаттарды қалдырдық.Бұл – 
үлкен қолдау. Бұл санаттағы әлеу меттік 
осал топтарға ҰОС ардагерлері, бірінші, 
екінші топтағы мүгедектер, қыз мет бары-
сында қаза тапқан азамат тар бар. Эко-
логиялық апат, табиғи және тех ногендік 

сипаттағы т0тенше жағдай салдарынан 
баспана сынан айырылған адамдар, «Ал-
тын алқа», «Күміс алқа» белгілері бар 
немесе бұрынырақта «Батыр Ана» атағын 
алған к0пбалалы аналар, сонымен бірге 
І және ІІ дәрежелі «Ана даңқы» орденімен 
марапаттал ғандар, к0пбалалы отбасылар, 
Қазақстан Республикасы Үкіметі бекіткен 
аурулар тізімінде к0рсетілген кейбір со-
зылмалы аурулардың ауыр түріне шал-
дыққандар. Мемлекеттік немесе қоғам-
дық міндетті атқару, әскери қызмет, ға-
рыш кеңістігіне ұшуды дайындау немесе 
жүзеге асыру, адам 0мірін құтқару, құқық-
тық тәртіпті сақтау кезінде қаза тапқан 
адамдардың отбасылары бар. Біз барлық 
санатты қамтыдық. Бұл санаттағы жан-
дар ға бас паналарды Үкімет тегін жеке-
шелен діретін болады. Бұл үлкен қолдау 
деп санаймыз. 

– Тұрғын үйлерді жекешелендіруге 
қатысты не айтасыз?

– Бүгінде 50 мыңнан аса адам пәтерді 
жалдап тұрып жатыр. Сонымен қатар 
сатып алу құқығынсыз жалға берілетін 
пәтерлерді сату мәселесі қаралды. 2017 
жылдан бері нысанды жекешелендіруге 
тыйым салынған. Яғни, бұрынғы заң 
бойынша мемлекеттік тұрғын үй қоры нан 
алған баспаналарын жекешелендіру 
құқығы жоқ болатын. Қазір ондай құқық 
беріліп отыр. Жалпы, мұндай баспана-
ларға 2017 жылдан бері  312 млрд теңге 
кеткен. Биылдың 0зінде 104 млрд теңге 
қаржы жұмсалды. Осы пәтерлерді жеке-
шелендірсе, олар 200 млрд теңгеден аса 
ақша түспек. Сол қаржыны қайтадан 
пәтерлерді сатып алуға жұмсаса, тағы да 
кезекті жылдамдатуға септігін тигізбек. 
Бұл адамдарға да, Үкіметке де тиімді 
болар еді. Тағы бір айта кететін дүние, 
жеке шелендіруге берілетін пәтерлерге 
қатысты. Біз ол баспаналарды нарықтағы 

бағаға емес, қалдық құны бойынша жеке-
шелендіруге рұқсат беріп отырмыз. Бұл 
0з кезегінде Үкімет тарапынан дау туғыз-
ды, бірақ біз депутаттар қорғап қалдық. 
Мәселен, 2017 жылы 8-9 млн теңге тұра-
тын баспаналар қазір екі-үш есеге қым-
баттап кетті. Бұл да бір үлкен к0мек дер 
едік. Мүгедек балаларды асырап отыр ған 
отбасылар 25 мыңнан асады. 

– «Тұрғын үймен қамтамасыз ету» 
электрондық базасының атқаратын функ-
циясы қандай болмақ? 

– Aзгертулер мен толықтыруларға 
қатысты тағы бір мәселе – осы заң 
жобасы аясында Отбасы банкін ұлттық 
даму институты ретінде қалыптастырды. 
Оның қасында тұрғындарға баспана беру 
орталықтарын ашу к0зделген. Неге? 
Себебі жергілікті атқарушы ор ган  дардың, 
тұрғын үй комиссиясының қызметі бү-
гінде наразылық тудырып отыр. Aйткені 
кезекті бұзу фактілері бар. Сондықтан 
халықтың наразылығы к0п. Бұл жердегі 
басты ерекшелік, электрон дық деректер 
базасы құрылып, бәрі цифрландырылады. 
Бұл жерде адамның қатысы болмау керек. 
2рбір адамның 0зінің жеке кабинеті 
болады. «Бір тере зе» қағидаты бойынша 
әрбір жанның цифрлық портреті болады. 
Кезегі келген адам сол уақытта ала алады. 
Сонымен қатар жергілікті атқарушы 
органдар, Отбасы банктен б0лек кезекке 
тұрған адамның 0зі бұл процесті қадағалап 
отырады. Бұл электрондық база үш айда 
бір рет ж0нделіп, тазартылып отырады. 

– Сұхбатыңызға рақмет!

Сұхбаттасқан 
Наурызбек САРША

Ұлықбек ТҰМАШИНОВ, 
Мәжіліс депутаты «AMANAT»  партиясы франкциясының мүшесі:

ӘЛЕУМЕТТІК
ОСАЛ ТОПТАРДЫ ҚОЛДАУ

КӨҢІЛДЕН ШЫҒАДЫ

Finprom.kz порталыны! мәліметінше, 2023 жылды! ІІІ 
то�санында елімізде орташа айлы� жала�ы 350,5 мы! те!гені 
�+рады.

Бұл бір жыл бұрынғы к0рсеткіштен нақты мәнде 16,9 пайызға к0п. 
Салыстырмалы түрде айтсақ, былтыр осы кезеңде орташа айлық жалақы 
299,8 мың теңгені құраған еді.

Aңірлер арасында ең жоғары жалақы Атырау облысында – 602,4 
мың теңге. Ал ең т0менгі жалақы Түркістан облысында тіркелді – 248,9 
мың теңге. Сонымен қатар Жамбыл мен Солтүстік Қазақстан облыстары 
тұрғындарының да жалақысы т0мен.

Салалар б0лінісінде алып қарайтын болсақ, әдеттегідей тау-кен 
0неркәсібі және карьерлерді 0ндіру қызметкерлерінің орташа айлық 
жалақысы басқалардікінен жоғары – 756,7 мың теңге. Үздік үштікке 
қаржы және сақтандыру қызметі (668,9 мың теңге) мен ақпарат және 
байланыс саласы қызметкерлері де (525,8 мың теңге) кіреді.

Ал еліміз бойынша ең т0менгі жалақы 0нер, к0ңіл к0теру және 
демалыс, ауыл, орман және балық шаруашылығы, сумен жабдықтау 
және су бұру салаларында тіркеліп отыр.

ОРТАША ЖАЛАҚЫ – 
350 МЫҢ ТЕҢГЕ

Сіз не дейсіз?

САРАПТАМАЛЫҚ 
ЖИНАҚ ЖАРЫҚ КӨРДІ

Сенат жанында�ы Жас сарапшылар клубы «Qazaqstan: т+ра�ты даму 
моделіне �арай» аналитикалы� материалдар жина�ын шы�арды. «Талдау 
мектебіні!» т�лектері бірлесіп әзірлеген кітап�а елімізді! әлеуметтік-
экономикалы� дамуыны! негізгі ба�ыттары бой ынша е!бектер енген. Онда 
инфляция, $!ірлік саясатты! аспектілері, транзиттік-к$ліктік әлеуеті, 
инклюзивті орта мен жастар мәселесі сия�ты 6 ба�ыт �амтыл�ан.
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Балаларды сапалы біліммен қамта ма-
сыз ету Мемлекет басшысы мен «AMANAT» 
пар тиясы саясаты басымдықтарының бірі 
екені белгілі. Партияның сайлауалды бағ-
дарламасын жүзеге асыру аясында жыл 
ба сынан бері 52 мыңнан астам орынға 
лайық талған 521 мектепке дейінгі ұйым 
ашыл ды. Жыл соңына дейін тағы 28 мың 
жаңа орын ашу жоспарланып отыр. 

Оқу-ағарту министрлігінің ақпара ты-
на сүйенсек, жергілікті атқарушы ор ган-
дар бұл жұмысты тиісті деңгейде жүр гіз-
бейді. $ңірлерде балабақша ашу қарқыны 
т% мен: Абай облысы – 4%; СҚО – 9%; 
Ұлы тау облысы – 20%; Ақмола облысы 
– 23%; Маңғыстау облысы – 25%; Атырау 
об лысы – 42%; Қостанай облысы – 49%.

Оқу-ағарту бірінші вице-министрі 
На талья Жұмаділдаеваның айтуынша, 
балабақша кезегіндегі проблемалардың 
бірі – оның қайталануында. Ата-аналар 
ба ла сын жекеменшік мектепке дейінгі 

ұйым ға береді де, бұл кезде бала әлі де 
ке зек те тұрады.

«Кезекке тұрудың бірыңғай базасы 
қан ша балаға балабақшадан орын керек 
еке нін к%руге к%мектеседі. Мәселен, Қос-
та найда бір бала жолдама алып, мектепке 
дейін гі ұйымға барған болады, бірақ шын 
мә нінде ол жерге қабылданбаған. $йткені 
ол е кі жылдан бері Түркістан облысындағы 
мектепке дейінгі ұйымға барып жүр. Бұл 
әзір ге түйінді мәселе болып тұр. Ол бар-
лық деректі Ұлттық білім беру деректер 
қо рына біріктірген кезде ғана анықталады. 
Біз тексеру жүргіземіз, егер қандай да бір 
ба лабақша %зінде жоқ баланы бар деп к%р-
сетсе, онда тиісті материалдар құқық қор-
ғау органдарына жолданады», – деді ол.

Алайда орын тапшылығы мәселесі 
бір тіндеп шешілгенімен, бүгінде мектепке 
дейінгі тәрбие мен оқыту жүйесінде ба ла-
лармен жұмыс істеуде қолданылып жүр-
ген әдістер мен оның үлгілері қазіргі за-
ман ғы талаптарға сай келмейді. Кеңес 
т% ра ғасы, Мәжіліс депутаты Жұлдыз 
Сүлей менованың айтуынша, балалардың 
та нымдық қабілетін дамыту, олардың қы-
зығушылығы мен тұлғалық ерекшелігі 
жет кілікті түрде ескерілмейді.

«К%рсетілетін қызмет сапасының т%-
мендігі, мектепке дейінгі тәрбие мен 
оқы  ту сапасын бағалау жүйесінің бол-
мауы, мұғалім мамандығы беделінің т%-
мендігі, педагогтерді даярлау бағдарлама-
лары мазмұнының әлемдік ғылымның 
за манауи үрдістеріне сәйкес келмеуі, 
ерек ше білім беру қажеттілігі бар бала лар-
дың оқшаулануы әлі де %зектілігін жоймай 
отыр. Сондай-ақ бейінді емес педагог тер-
дің мектептерге кетуіне байланысты ма-
ман тапшылығы артып келеді. Сонымен 
қа тар тәрбиеші мамандығының тартым-
сыз дығы, жалақының т%мендігі және 
ба лалардың %мірі мен денсаулығы үшін 
жауапкершіліктің жоғары болуы да бұл 
салада маман тұрақтамауына әкеліп соғу-
да», – деді ол.

Айта кету керек, 2020 жылдан бастап 
мек тепке дейінгі ұйымдар педагогтерінің 
жа лақысы жыл сайын 25%-ға %сіп, т%рт 
жыл ішінде екі есеге к%терілді. Сонымен 
қа тар биыл қыркүйек айынан бастап жа-
лақы тағы 30%-ға жоғарылады.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар-
тия с ы фракциясының мүшесі Максим 
Ро жин балабақшалар мен мектептерде 
қа зақ тілін үйренудегі проблемаларға на-
зар аударды. 

«Жиілік с%здік» деген жинақ 6-7-сы-
нып тарда балалар Ілияс Есен бер лин жаз-
ған с%здер мен с%з тіркестерін қолдана 
оты рып с%йлейтіндей етіп жасалған. 
Бір ақ қарапайым %мірде олар бұл с%здерді 
қолданбайды. Ал егер олар сол үйреткен 
с%з дерді %мірде пайдаланбаса, онда қазақ 
ті лінде с%йлемейді. $зіміз де күнделікті 
Есен берлиннің тілінде с%йлемейміз ғой. 
Бала ол с%здерді жай ғана жаттап алады, 
бір ақ күнделікті қолданбағаннан кейін 
ер теңіне-ақ ұмытып қалады. Біз қазақ 
тілін жаттап айтуды емес, іс жүзінде қол-
да натындай етіп үйретуіміз керек», – деді 
депутат.

Бұған жауап ретінде Оқу-ағарту бірін-
ші вице-министрі минималды с%здік 

қор ды бүгінде Балаларды ерте дамыту 
инс титутының мамандары пысықтап 
жат қанын жеткізді.

«Мектепке дейінгі Білім департамен-
тін басқарған кезімде %зім балалар кон-
тен тін жасай алатын қазақ тіліндегі автор-
лар пулын құра алмадым. Барлығы тек 
ком мерциялық негізде, кішкентай ғана 
тақ пақ үшін айтарлықтай к%п ақша сұрай-
ды. Контентті кеңейту үшін қазір әңгіме-
лер, %леңдер, әндер жазатын тәрбиешілер 
арасында байқаулар жариялануда. Қазақ 
тіліндегі контентті соның арқасында жи-
наймыз», – деді ол.

Алайда партиялықтар мұндай к%з-
қарас пен келіспеді. Максим Рожин қазір 
ба лаларға арналған сапалы шығармаларды 
жасауға ешқандай шектеу жоқ екенін атап 
%тті.

«Алматыда «Дарын» деген компания 
бар. Олар қосымша арқылы ең танымал 
ер тегілерді жинап, оларды дыбыстайды 
да, YouTube желісіне жариялайды. Мемле-
кет тен ешқандай ақша сұрап отырған 
жоқ. Біздің министрліктер бір-бірімен 
диа лог орната алмайды. Контенттің маз-
мұнына да назар аудармайды. $з ісін 
жақ сы к%ретін авторлар шығармашылық 
%н діріспен айналысып жатыр. Бірақ Пре-
зи дент айтпаса, мемлекет оларға ешқашан 
мән бермейді», – деді депутат.

$з кезегінде мектепке дейінгі білім 
беру сапасы саласындағы тәуелсіз сарап-
шы Гауһар Киікова балабақшалардағы 
қауіпсіздікті қамтамасыз ету мәселесіне 
тоқталды.

«Барлық жерде турникеттер орнату-
дың мәні жоқ. Балабақшалардың басым 
б% лігінде домофон сияқты автомат есік-
тер қойылған. Бұл ретте т%тенше жағдай 
кезінде жасалатын әрекетке мән беру 
маңыздырақ. $рт кезінде не істеу керек 
еке нін әрбір тәрбиеші біле ме? Тұрақты 
түрде оқу-жаттығулар %ткізу қажет. Т%-
тен ше жағдай бола қалса, 120 баланы сол 
жерден алып шығып к%ріңізші. Мұндайда 
бала түгілі ересек адам да абдырап қалады. 
Эвакуацияның бір б%лігі ойын түрінде 
болуы керек», – деді ол.

Жиын соңында кеңес мүшелері орта-
лық және жергілікті мемлекеттік орган-
дар ға бірқатар ұсыныс енгізді.

«AMANAT» партиясы жанындаы Білім және денсаулы� са�тау 
мәселелері ж�ніндегі республикалы� ке�есті� жиынында 
мектепке дейінгі білім беру ж�йесін дамытуды� �зекті мәселелері 
мен �азіргі жай-к�йі тал�ыланды.

МЕКТЕПКЕ ДЕЙІНГІ 
МЕКЕМЕЛЕРДЕ 
МАМАН ТАПШЫ

ТҰРҒЫН ҮЙ ҚҰРЫЛЫСЫН 
БАҚЫЛАУҒА АЛДЫ

БАСПАНА – БАСТЫ ТҮЙТКІЛ
(Басы 1-бетте)

Мәселен, депутат Мұқаш Ескендіров 
заң жобасы бойынша кезекке қою, есебін 
жүргізу және пәтерлерді б%лу әкімдіктер-
ден алынып, толықтай Отбасы банкінің 
құзыретіне бе ріл мек екенін алға тартып, 
әкімдіктерді бұл про цестерден тысқары 
қалдыруға болмайтынын ес кертті. $йт-
кені банктің филиалдары тек облыс 
орталық тарын да орналасқан. Олар 
аудандар мен шағын қала ларды қамти 
алмай қалуы мүмкін. Депутат Екатерина 
Смыш ляева құжатта Отбасы банкін екін-
ші деңгейлі банктер жүйесінен алып 
тас тау к%зделгендігін айтып, ондай жағ-
дай да кепілдендірілген салым мәсе лесі 
мен лицензиялау және қаржылық қада-
ғалау органдарының құзыреті қалай %з-
геретінін сұрады. Ал аманаттық халық 
қа лау лысы Мархабат Жайымбетов Мем-
ле кет басшы сының тапсырмасы бойын-
ша 2022 жылдың басында әлжуаз топ-
тарды қолдау мақсатында жалға алу 
ақысын субсидиялау бағдарламасы қа-
былданғанын, 70 мың адамды қамтитын  
50 млрд теңге қаржы б%лін ген бұл құжат-
тың қызығын тек 12 мың адам ғана к%ріп 
отырғанын айтып, оның неге баяу жүріп 
жатқанын сұрады. Ал қосым ша баянда-
машы, Экономикалық ре фор ма және 
%ңірлік даму комитетінің мүшесі Ұлық-
бек Тұмашиновтың айтуынша, Үкімет %зі 
енгізген заң жобасында жеке леген санат-
тардың мемлекеттік тұрғын үй қорынан 
тұрғын үй алуға «бірінші кезектегі құ-
қығын» алып тастауды ұсын ған екен. 
Олар – ха лықтың әлеуметтік осал топ-
тарының 4 санаты.

Жалпы, заң жобасы бойынша 379 
түзету келіп түскен екен. Олар жұмыс 
тобының 19 отырысында және коми-
теттің кеңейтілген отырысында қаралған. 
Құжат бойынша 23 заңнамалық актіге, 
оның ішінде 4 кодекс пен 19 заңға 
%згерістер мен толықтырулар енгізу 
к%зделуде.

Күн тәртібінен кейінгі кезек депу-
таттардың %з деріне тиді. Түрлі инстан-
цияларға сауал жолдаған олар лудомания, 
браконьерлікпен күрес, ШҚО-дағы газ 
мәселесі, Тараздағы туризм тақырып-
тарын қозғады. Мәселен, Премьер-Ми-
нистрдің орынбасары Ерұлан Жамау-
баевқа жолдаған сауалында «AMANAT» 
пар тиясы фракциясының жетекшісі 
Елнұр Бейсенбаев елімізде лудомания, 
яғни ойынқұмарлықтың %ршіп бара 
жатқанына назар аудартты. Қоғамның 
үлкен дертіне айналып отыр ған бұл 
мәселеге, тіпті, Мемлекет басшы сының 
%зі назар аударып, оған шектеу қою ту-
ралы нақты тапсырма беруге мәжбүр 
болғанын айтқан ол «AMANAT» партия-
сының Мәжілістегі фрак циясы заң жо-
ба сын даярлағанын жеткізді.

«Азаматтарымыздың ойынқұмарлыққа 
салынуына лотерея ойындарының да 
тежеусіз к%п таралуы алғы шарт қалып-
тастырып отыр. Мысалы, елімізде LO-
TOMatic, LOTOclub сияқты атаулармен 
жұмыс істей тін «Сәтті жұлдыз» компа-
ниясынан лицензия алған екі компания бар. 
Ашық ақпарат к%здерінен белгілі болғандай, 
екі компанияның да құрылтайшылары бір 
адамдар. Біреуі ақылы арнайы лоторея 
сататын лотоклубтардың жұмысын 
үйлестірсе, енді бірі – елімізге жасыл-сары 
түсті аппараттарды енгізумен айналысады. 
Осы жасыл-сары түсті терминалдардың 
еліміздегі ресми саны 5 мыңнан асып 
жығылады. Яғни, әр облыс орталығында 
кемі 300 терминал бар, бұл тек қана ресми 
тіркелгендері. Бейресми, заңсыз жұмыс 
істеп жатқан тажалойын жасыл-сары 
жәшік тер дің есебін ешкім білмейді. 
Астананың %зінде мек теп тен 15-20 метр 
жерде орналасқан дүкендердің, жерт%лелер-
дің кіреберісінде осы ойын автоматтары 
толып тұр. Бұл ешқандай да лоторея сататын 
автомат емес, ол – нақты казино автомат-
тары сияқты қолма-қол ақшамен т%ленетін 
және ұтысты бір мезетте алатын ойын 
автоматтары. Оған қоса, аталған ойын 
автоматтарын кімнің ойнап жатқанын 
қадағалайтын не бір адам, не бір мемлекеттік 
орган жоқ. Бұл авто мат тарды торуылдаған-
дардың к%бі жас жеткіншек балалар, 
оқушылар екені анық. Мемлекеттік орган-
дар дың салғырттығынан оңай ақша табамыз 
деп %з тағдырын қиратқан жас балаларымыз 
отбасыларын да сан соқтырып жатыр емес 
пе?!» – деді ол. Фракция жетекшісінің 

айтуынша, лотерея терминалдарының 
к%бейіп кетуі %скелең ұрпақты ойынқұмар-
лыққа еліктірумен қатар, түрлі қылмыстың 
туындау к%зіне де айналып отыр. Ұрлық 
жасау, жең ұшынан жалғасу, к%леңкелі 
бизнес және тағы басқаларының да түпкі 
себебі осында жатыр. Бақылаусыз орнатыл-
ғандықтан, олардан бюджетке салық та 
т%ленбейді. Ең қызығы, осы ойын авто-
маттары мен оларға қажетті жабдықтар 
елімізде %ндірілмейді, толықтай шетел-
дерден тасымалданады екен. Wрі бұған 
құқығы бар заңды операторлардан б%лек, 
түрлі жолмен ас тыртын тасымалдау шылар 
да жетіп артылады. Яки, олар кеден арқылы 
контрабандалық жолмен заңсыз %ткізіледі. 
Бұл тұнып тұрған қылмыстық топтың іс-
әрекеті деуге болады. Сондықтан да ол 
еліміздегі бүкіл лотерея терминал дарына 
тексеру жүргізіп, оларды шетелдерден 
Қазақстан аумағына импорттауға толықтай 
тыйым салуды ұсынып отыр.

Ал Премьер-Министрдің бірінші 
орынбасары Роман Склярға депутаттық 
сауал жолдаған аманаттық депутат Дүй-
сен бай Тұрғанов браконьерлерге қарсы 
күресті күшейте түсуге шақырады. 

«Біздің елімізде экологиялық жүйе-
лермен биологиялық түрлердің алуан-
түрлілігі бар екені белгілі. «AMANAT» 
партиясының сайлауалды бағдар лама-
сының сұраныстарының бірі – еліміздің 
болашақ ұрпағы үшін қоршаған ортаны 
қорғауды күшейту және табиғи байлығы-
мызды қалпына келтіру ж%нінде нақты 
шаралар қабылдау. Қазір браконьерлікпен 
күрес мәселесі ерекше %ткір болып тұр. 
Мысал ретінде Каспий теңізіндегі бра-
коньерлік фактілерін келтіруге болады. 
$кінішке қарай, қазір браконьерлер та-
би ғатты қорғау инспекторларына қара-
ғанда жақсы жабдықталған. Ұзақ уақыт 
бойы шешілмей келе жатқан мәселенің 
бірі – ол браконьерлердің бекіре тұқым-
дас балықтардың заңсыз қылмыстық 
аулау үшін арнайы жасалған «байда» деп 
аталатын жүзу құрал дарын пайдалануы. 
Бұл байдалар қауіпсіздік техни касының 
талабы бойынша мүлдем жабдықталмаған. 
Сонымен қатар байдалар су қойма-
ларында азамат тар дың %міріне қауіп 
т%ндіреді. Браконьерлік бай далар басқа 
қайықтармен соқты ғысып, адам %ліміне 
әкелген. Облыстың құқық қорғау орган-
дарында тір кел ген мұндай жағдайлардың 
статистикасы шынымен қорқынышты – 7 
адам қаза тапқан, оның үшеуі соқ тығысу 
кезінде жарақаттар алған, ал т%рт адам 
суға батып кеткен, оның ішінде бір по-
ли ция қызметкері де бар», – деді ол. 

Мәселені шешу үшін депутат брако-
ньерлер қол данып жүрген байда үлгісін-
дегі қолдан құрас тырыла тын жүзу құрал-
дарын Қазақстан Республикасына әкелу-
ге, тіркеуге және есепке қоюға тыйым 
салуды, Жайық-Каспий бассейнінің 
қорық аймағы аумағында жеке тұлғалар 
үшін (уәкілетті органдарды қоспағанда) 
қуаты 40 ат күшінен асатын аспалы мо-
торларды пайдалануға тыйым салуды 
ұсынады. 

Депутат Ермұрат Бапи Шығыс Қазақ-
стан облысы Зай сан ауданы тұрғындары 
атынан «Тарбағатай-Мұнай» (ТМБ) 
серіктестігіне қатысты мәселені к%теріп, 
дабыл қақты. Премьер-Министр Wлихан 
Смайыловқа жолдаған сауалында ол:

«2007 жылдан бері Зайсанның Сары-
бұлақ кенішінде %з қаражатына барлау 
жүргізіп, оны %з күшімен және шетелдік 
инвестицияның к%мегімен ашып, 100 

шақырымға жуық газ құбырын тартып, 
облыс әкімдігінің сұранысы бойынша 
7 миллион доллар жеке қаражатына Зай-
сан тұрғындарына газ тартып берген 
ком пания бүгінде банкрот болудың ал-
дын да отыр. Компанияның банкрот болу 
себебі екеу. Біріншіден, Зайсандағы 
газдың қоры түгесілуге тақау. Енді бірер 
жылда жергілікті халық қайтадан «таз 
кепешін» киіп, к%мір мен тезек жағуға 
к%шеді. Газ қорының шек теулі екені әу 
баста билікке ескертілген. Екіншіден, 
«Тарбағатай-Мұнай» компаниясын са-
лық және прокуратура органдары «қыл-
қындырып» тастаған. Салықтық мін-
деттерді тексерудің к%пе-к%рнеу бұрма-
лануы салдарынан серік тестікке 10 
миллиард теңгенің қосымша салығы мен 
%сімпұл салынған. Егер «саусақтан соры-
лып» салынған осы салықтың салдарынан 
серіктестік %з жұмысын тоқта татын 
болса, 200-ден астам газ %ндіруші отбасы 
жұ мыс  сыз қалайын деп тұр. Бірақ ком-
па ния құрылтай шылары газшыларды 
жұмыс сыз қалдырмау үшін жердің терең 
қабатында жатқан ауыр мұ най қорына 
барлау жасаған. Анық талған к%лемі 100 
млн тонна болатын осы ауыр мұнайды 
%ндіріп, Қытайдың Қарамай зауытына 
дейін құбыр тартып, %ңделген %німнің 
үлесі арқылы табыс табуды к%здеп отыр. 
Бұл %ндіріске 200 миллион доллар инвес-
тиция жұмсауға ықыласты Гонгконг ком-
паниясы дайын тұр. Бірақ бұл жобаны 
жүзеге асыру мүмкін емес. Себебі заңсыз 
салынған салықтың сал дарынан компа ния 
жабылып тынатын түрі бар. Пре зи дент 
Тоқаев әлемді шар лап, ел эко но микасы 
үшін жер-жерден инвестиция іздеп жүрсе, 
елдегі арамтамақ менед жер лер «%з 
аяғымен» келіп тұрған жобаны «бе сігінде 
тұншықтырып» %лтір мек», – деді.

Ал Қазақстанның Еңбек Ері,  
«AMANAT» пар тия сы фракциясының 
мү   шесі Мұқаш Ескендіров Премьер-Ми-
нистрдің орынбасары Тамара Дүй сен о ва-
ға Жамбыл облысының орталығын дағы 
«К%не Тараз» музейі ғимаратының жай-
күйін жеткізді. 2015 жылы Қазақ хан-
дығының 550 жылдығына орай мем-
лекеттік бюджеттен 950 млн теңгеге 
салынған ғимарат арада бір апта %тпей 
жатып жабылып қалған. Себебі ғимарат 
жарамсыз, жаңбыр т%бесінен сорғалап 
ағып, астыңғы б%лігін су алып, электр 
жаб дығы мүл дем істен шыққан. Жер-
гілік ті әкімдік қосымша қаржы жұмсап, 
ж%ндегенінен де түк пайда болмаған. 
Со дан бері 8 жыл %тсе де, музей ғимараты 
бос қаңырап тұр.

«Бұл мәселе бойынша талай мәрте 
да был қағылды. Бірақ әлі күнге дейін нақ-
ты шешім қабылданған жоқ. Wлдеқандай 
жо балық-қаржылық мәселе әзірленуде, 
дегеннен артық әрекет жоқ, бірнеше 
жылдан бері с%збұйдалық жалғасуда. 
Түйіндеп айтқанда, 1 мил лиард теңгеге 
жуық мемлекет қаржысы құмға сіңген 
су дай болып отыр. Сізден осы музей ғи-
маратын кезінде қабылдап алған Жамбыл 
об лы сы әкімдігінің әрекетіне әділ құ-
қықтық баға беріп, лауазымды және тиісті 
%кілеттілігі болған қызмет керлердің 
жауап  кершіліктері нақты қаралуына, 
мұражай мәртебесінің айқын далуына, 
ғимараттың тағдырын оң ше шуге ықпал 
етуіңізді сұраймын. Бұл Wділетті Қазақстан 
құрудың мақсат-мүддесіне толық сай 
келеді», – деді ол.
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Мониторинг барысында «AMANAT» пар тия-
сының мүшелері қалпына келтіріліп жатқан үйдің 
терезе блоктары дұрыс орнатылмағанын анықтады. 
Үйлердің терезе жақтауларында жабылған кезде 
бос қуыс қалып қойған. Сонымен бірге әйнектерінің 
жарылып кеткенін анықтаған. 

«Үйде барлығы 62 терезе бар. Олардың барлығы 
жарамсыз болып шықты: 32 терезені ж%ндеу қажет, 
қал ған 28 терезенің жақтауын ауыстыру керек. 
Анық талған кемшіліктерді бақылауды күшейтеміз. 
Сәу лет, құрылыс, ТКШ және басқа да б%лімдерге 

шұғыл түрде тиісті жұмыстарды ұйымдастыру ұсы-
нылды», – деді партиялық бақылау бекетінің 
бас шысы, аудандық мәслихат депутаты Сапар 
Саниев.

Қазір анықталған ақауларды жою үшін «Қош-
манов» ЖК-мен келісімшарт жасалды. Кемшілік-
терді қысқа мерзімде жоюға уәде берді. Нысанда 
терезе жақтаулары реттеліп, москит торлары орна-
тылып жатқанда үй маңындағы аумақты қоршау 
жұмысы жалғасады. Қазір нысан 97 пайызға дайын 
болып тұр.

«AMANAT» партиялы� ба�ылау комиссиялары �з ж�мысын жаластырып жатыр. 
Солт�стік "аза�стан облысы Уәлиханов ауданындаы партия м�шелері Кішкенек�л 
ауылындаы т�рын �йдегі ж�ндеу ж�мысыны� барысын тексерді.
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САЙЛАУ ЖҮЙЕСІНДЕ 
СЕРПІН БАР

Қазақстан қоғамы даму жолының жаңа кезеңіне 
аяқ басты. Бұл белес демократиялық құн  ды  -
лықтарға төл модель тұрғысынан қарау жаңа  -

шылдықтарын қамтиды. Әрине, мұның бәрі Президенттің 
бастамаларынан туындап отырғаны сөзсіз. Осы ретте 
Ұлт тық құрылтай мүшесі, саясаттанушы Қазбек Май гел-
диновпен сұхбаттасқан едік.

Қазбек МАЙГЕЛДИНОВ, Қазбек МАЙГЕЛДИНОВ, саясаттанушы:саясаттанушы:

– Қазбек �мірзақұлы, соңғы 
т�рт жыл түбегейлі �згерістер жылы 
болды. Бұлай деп ширығу мен ши -
рауға ғана емес, шиеленісу жағ дай  -
ларына да қатысты айтсақ қате  лес-
 пейміз. �зіңіз қалай ойлайсыз?

– Менің ойымша, қоғам дамуы 
біртіндеп үдеп, жаңа рельске түс  -
кен жылдар болды. Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев 2019 жылы 
билікке келгеннен-ақ саяси ре  -
фор    малар пакетін ұсынған бола     -
тын. Соның ең негізгі межесі был-
   тыр     ғы наурыз айындағы Жолдау 
болды. Онда еліміздегі ең үлкен 
саяси үрдістің к)рінісі, демокра   -
тияның Қазақ   стандағы озық үл -
гісі – Конститу   циялық жалпы   ха   -
лықтық референ   дум жарияланды. 
Оның нәти  же     сін де 33-тен астам 
заңнамаға )зге ріс енгізілді. Бұл 
жерде мен үшін саяси реформалар 
аясында жүзеге асырылған меха  -
низм     дердің ішінен ең маңызды  -
сы – Мемлекет басшы  сы жария 
еткен 6ділдік принципі. Бұл қағи-
 даттар қалай к)рініс тап    ты? Бірін-
 шіден, Конститу    ция мыз    ға: «Жер 
мен оның қойнауын   дағы байлық 
халыққа тиесілі» деген 1993 жылғы 
бап қайта оралды. Оның нәтиже -
сінде тәуелсіздік та  рихында алғаш 
рет «Ұлттық қор – балаларға» атты 
бастама қолға алы  нып, жер қой-
науындағы байлықтан тү се     тін 
инвестициялық түсім нің 50%-ы 
әрбір 18-ге тол  маған қазақ  стандық 
баланың есеп  шотына ау   дарыла -
тын болды. Енді оның нәти    жесін 
к)ру үшін мұнда ашық тық саясаты 
жүргізілуі керек. Бұл ре   фор маның 
әрбір қазақстан   дық отбасы үшін 
нақты нәтиже берген к)рінісі деп 
бағалауға болады.

Қоғамдағы шиеленісу мәселе  -
сіне келер болсақ, елімізде соңғы 
кезде тұрмыстық зорлық-зомбы  -
лық, басқа да келеңсіз жайттар к)п 
кездесіп, к)п айтылып жатыр. Ол 
нені білдіреді? Қазір құқық қорғау 
органдары, прокуратура, әсіресе 
сот әділдігіне деген сұраныстың 
)те жоғары екенін білдіреді. Жал-
пы, қоғамдағы сенім мәселе   сінде 
осы әділдік принципі сот шешім -
деріне тікелей байланысты. Бұл 
тұрғыдан алғанда Президент бас-
та      ма    лары адам құқықтарын қорғау 
бағытын   дағы конституция лық 
)згерістерге жаңа екі бап болып 
енгізілді. Олар – Конститу циялық 
Соттың құрылуы және Адам құ-
қық    тары ж)ніндегі Уәкілге к)бі -
рек құзырет  тің берілуі. Қазір бар-
лық )ңірде ом будсмендердің 

фи лиал дары жұ мыс істеуде. Кон-
ституциялық Сот қазірдің )зінде 
мыңдаған қазақ   стандықтың )ті -
нішін қабылдап жа тыр. Адам құ   -
қық   тары мәселесі кез келген 
қа зақ  стандық азамат үшін маңыз-
 ды. 6ділдік іздегенде барлық 
инстан     цияның, соның ішінде 
барлық сот жүйесінің үс тінен 
қарайтын жеке-дара мемле   кеттік 
органның пайда болуы )те маңыз-
 ды шешім болды деп ойлай   мын. 
Жарты жылдан ас  там ғана жұмыс 
істеп жатқан осы  нау адам құқық -
тарын қорғау ин сти      тутының 
алдағы уақытта кү  шейе түсетіні 
еліміздегі әділетті   лік принципін 
толықтай жүзеге асыруға мүм-
кіндік береді деп сенемін.

– �ткенсіз бүгін жоқ. Біз осы 
�т кен күндерде бүгінімізді жоғалтып 
ала жаздаған жоқпыз ба? Біз қай 
жерде қиыс кеттік? Тарихқа к�з са-
лып, �ткенді шолып к�рейікші.

– Тәуелсіздік тарихымызда 
ерек ше із қалдырған 2022 жылғы 
Қаңтар оқиғасы шын мәнінде ел 
дамуының, әсіресе саяси инсти  -
тут  тар дамуының құлдыраудан 
жаңа деңгейге )ту кезеңі болды. 
Aйткені сол уақытқа дейін елдегі 
олигархат пен олигаполия биліктің 
бір топ  тың қолында шоғырлан   -
ғанын қа   ла  ды. Солай болды да. 
Барлық ре сурс бір отбасының үле-
  сіне тиді. Оның экономикалық 
зар даптары үлкен еді. Мұның бар-
лығы одан да басқа келеңсіз жағ -
дай   лардың кең тарауына алып 
кел ді. Соның кесірі   нен біздегі 
сая     си институттар ара сында оң бә-
секелестік болған жоқ. Түптеп 
келгенде, жемқорлық кең тарады. 
Сондықтан, менің ойым   ша, біздің 
Қазақстанның дамуы 90-жылдар  -
дың басында дұрыс еді, яғни пре-
зиденттік республика уни  тарлы 
мемлекет ретінде сол кезде қажетті 
қадам болды. Aйткені елі міздің 
территориясы үлкен, оның шека   -
ра     сын бекіту, делимитация, дема  -
ркация жүріп жатты. Сондық   тан 
орталықпен, яки сол кездегі Алма-
тымен байланысты нығайту жүріп 
жатты. Сол тұрғыдан қар а   ған   да 
биліктің бір қолда шоғырла  нуы 
керек болды. Тіпті, ол сол кезең-
дер   д е )зінің )міршеңдігін де к)р-
сетті. Aйткені уақыт талабы сон-
дай еді. Бірақ бұл үрдіс кейіннен 
суперпрезиденттік биліктің қа  -
лып        тасуына алып келді. К)п нәрсе 
2010 жыл дан кейін, яки 2009 жылы 
экономикалық дағдарыстан соң 
)згерді, елімізді демократия  лан -

дыру жолында жаңа саяси к)зқа   -
растар, жаңа саяси топтар пайда 
бола бастады. Бұл жаңа саяси эли-
таның қалыптасуы жүріп жатқан 
кез еді. Міне, осы кезде түбегейлі 
саяси реформалар жасау қажет еді. 
Себебі «әуелі экономика, одан ке-
йін саясат» деген 90-жылдарда 
бастау алған қағида 2010 жылы 
)зінің шарықтау шегіне жетіп, оны 
әрі қарай сол кездегі саяси базисті 
экономикалық дамуға сәйкестен   -
діріп жасау керек болатын. Aкі   -
нішке қарай, оның барлығы он 
жыл ға кешіктірілді. Нәтижесінде, 
міне, 2019 жылдан бергі саяси ре-
формалар пакеті пайда болды. 
Онда да ол қазіргі Президентіміздің 
саяси ерік-жігерінің арқасында 
жүзеге асты. Елдегі саяси инсти   -
тут   тардың, билік тармақтарының 
ара сындағы арақатынасты, әсіресе 
суперпрезиденттік биліктен кейін 
сақталып қалған орталықтандыру 
саясатының нәтижесінде қалып   -
тас    қан жүйені )згерту керек бол  -
ды. Саяси тепе-теңдік жасау, жер   -
гі        лікті )зін-)зі басқаруға барынша 
мүм    кіндік беру, суперпрезиденттік 
би   лікті тамырымен жою, оның 
оры  нына парламенттік билік, яки 
«Күш  ті Президент – ықпалды 
Пар ла   мент – есеп беретін Үкімет» 
қағи      датын енгізу қолға алынды. 
Мұн дағы басты мақсат – заң шы -
ға  рушы органның мәртебесін, би -
лік тармақтары арасындағы ба  -
с ы м   д ы   ғ ы н  а й қ ы н д ау.  О н ы ң 
нә   ти         жесін де к)ріп отырмыз. Қа-
зір мажоритар   лық жүйе арқылы 
Парламентте 6 партия, соның 
ішін де жаңа пар  тия    лар жұмыс 
істеп жатыр. Заңды қабылдайтын 
да, заңды бекітетін де Мәжіліс. 
Мен мұны алғашқы қадам деп 
есептеймін. Сондықтан мұндай 
ықпалды Парламенттің құрылуы 
қазіргі уақыт талабы деп білемін. 

– Жаңа даму рельсі деп қал   -
дыңыз. Президент бастамалары 
Қазақстанды даму рельсіне қайта 
қоя алды ма? 

– Президент бастамалары 
Қазақ станды қазір шын мәнінде 
даму рельсіне қою үстінде. Бұл бір 
мезетте орындала қалатын дүние 
емес. Мәселен, саяси реформалар 
үш-т)рт жылдан бері жүзеге асып 
келе жатса да, оның нәтижесі осы 
)згерістердің жүзеге асырылуымен 
тікелей байланысты. Қазірдің )зін-
де, мысалы ауыл әкімдері сай-
ланып жатыр, биыл аудан әкімде   -
рінің пилоттық сайлауы )тті. 
6ри  не, бар лық жерде сәтті )тіп 
жатыр деп айтуға келмес, дегенмен 
біз мұн  дай жолдан )туіміз керек. 
Яғ ни, сынды к)теру арқылы дами 
ала  мыз. Aзге    рістер арқылы жүзеге 
асып жатқан жалпы бастамалардың 
бағыты оң. Мақсат – елдегі демок  -
ратиялық үрдістерді ілгерілету 
нәтижесінде адам құқығы мен 
саяси институт    тардың толыққан  ды 
жұмыс істеуін қамтамасыз ету. Сол 
кезде ғана бізде елімізде даму дың 
тұрақты үрдісі жүзеге асатын 
болады.

Жалпы, қазіргі дамыған мем -
ле    кеттерге қарайтын болсақ, ең 
басты үлгі ретінде солтүстік Еуро -
па, яки Скандинавия мемлекетте -
рін айтуға болады. Aйткені әлеу -
меттік,  эко  но    микалық, адам 
құ  қық тарын қор   ғау сияқты база -
лық принциптерді жүзеге асырып 
жатқан мемлекет  тер – осы Фин-
лян    дия, Норвегия, Швеция сияқ-
ты елдер. Енді осы мем лекеттердің 
табыс формуласы  на қарайтын 

болсақ, біріншіден, бұл жерде ген-
дерлік саясаттың толыққанды 
жүзеге асуын к)руге болады. Яғни, 
ол жердегі мемле   кеттік органдар 
мен биліктегі әйел дердің үлесі қа-
зір 45-50%-ға жетіп отыр. Мысалы, 
қазіргі үкіметінің құрамында тең 
жартысы – әйелдер. Бұл нені біл  -
діреді? Біріншіден, ана мен бала 
құқықтарын қорғауда әйелдердің 
)зіндік к)зқарасы бар. Сондықтан 
осы принциптер то  лық   қанды 
жүзе  ге асқан, әлеуметтік сақтан  -
ды  ру, әлеуметтік әл-ауқатты к) -
теру бұл мемлекеттерде )те жо   ға-
ры деңгейде шешілген. Менің 
ойым ша, Президент бастама    ла  -
рында жастар мен әйелдер және 
ерекше қажеттілігі бар адамдар 
үшін 30%-дық квотаның енгізілуі 
гендерлік саясатты ұйымдасты    ру-
дың басты құралы болмақ. Бәлкім, 
оны одан әрі жоғарылату керек 
болар. Қазір бұл )те қажет дүние. 
Aйткені еліміздегі мемлекеттің 
бас  ты құндылығы ол адам болса, 
оның мемлекеттің толыққанды 
мү  шесі ретінде даму факторы, ол – 
оның отбасы. Сондықтан осы 
отба сы институтын дамыту мақса-
тында әйел адамның )міріне қол -
сұқпау принципі қатаң сақта  луы 
тиіс. Тіп ті, ол туралы арнайы заң 
қажет. Он да олардың құқықтарын 
қорғап қана қоймай, мүмкіндік  -
терін де кеңейту керек. Aйткені 
бұл бүгінгі маңызды мәселе. От-
басы инсти  тутының қалыптасуы, 
болашақ ұрпақ тың тәрбиеленуі 
бірінші кезекте анаға байланысты 
болған  нан кейін бізге әйел құқық-
тарын толыққанды қорғайтын, 
қауіпсізді  гін қамтамасыз ететін 
заңнама қажет. Соның аясында 
бала тәрбие сі, патриотизм сияқты 
тұжырым дамаларды сыйдыруға 
болады. Қазір бізде Қорғаныс ми-
нистр  лі гінің Патриотизм тура  лы 
тұжы   рым     дамасы бар. Бірақ ол аз-
дық етеді. Сондықтан да осын дай 
бас  тама қажет-ақ.

– (ңгімені идеологияға әкеп 
тіредіңіз. Осы тұрғыда қандай бас -
та ма ұсынуға болады? Ойыңызда 
жүр ген ұсыныстарыңыз бар ма?

– Иә, одан кейін тағы бір үлкен 
мә селе – еліміздегі идеологияны 
қалыптастыру және жүзеге асыру. 
Елімізде ақпараттық саясат )те 
әлсіреп отыр. Фейк ақпараттардың 
немесе жалпы ақпараттардың 
тара    луын қабылдауда азаматтар-
дың иммунитетінің жоғы қандай 
да бір нақты идеологиялық құжат-
 тың жо ғын  да жатыр. Сол себепті 
«Еститін мемлекет», «Екінші Рес-
публика», «Жаңа Қазақстан», 
«6ділетті Қазақ     стан» принцип-
терін дамыта берген ж)н. 6ділетті 
Қазақстан дегеніміз – заң мен 
тәр  тіп тің үс  тем дігі деп Прези   ден-
тіміз атап )ткендей, оның объек-
тісі – адал адам принціпін де жан-
жақты ашып, оның түпкі мақсаты 
не еке нін к)рсететін тұжырым-
дарды наси хаттай беру керек. Енді 
осы айтылып жүрген принциптерді 
біріктіретін, оларды осыған дейінгі 
«к)пұлтты, құқықтық, зайырлы 
мемлекет» деген конституциялық 
ұстанымдармен тығыз сабақтасты-
  ратын идеологиялық бір құжат 
қажет. Ол «Қазақстан–2030», 
«Қазақ       стан–2050», «Мәңгілік ел», 
«Ру ха ни жаңғыру» сынды бағ  -
дарла  малардың жалғасы ретінде 
қарас    ты   рылуы тиіс. Бір с)з бен 
айтқанда, «6ділетті Қазақ стан» 
атты жаңа тұжырым     дамалық құ-
жат )те керек. Ол жал пы мем  лекет 

үшін, қоғам үшін, жеке аза мат 
үшін лайықты, заманауи талап  -
тарға сай бағдар бола алар еді. Ер -
теңге, болашаққа деген се німнің 
кілті ретінде к)рінер еді.

– Қалай ойлайсыз, бұрынғыдай 
бәрін Президентке артып қойған 
дұрыс па? «Қолмен басқару» әдісі 
қан шаға дейін шыдас беруі мүмкін? 
Билік тармақтарында жауапкер-
шілік деген дүние неге азайып кетті?

– 6рине, бүгінде т)тенше оқи-
ғалар, апатты жағдайлар кезінде 
Президенттің тікелей араласуы 
не месе Президенттің тікелей тап-
сыр ма беруінен кейін проблема   -
лар дың шешімін табуы, яки «қол-
мен бас қару» тәсілінің әлі де бол са 
қоғамда немесе билік тармақтары 
арасында сақталып қалып отыр-
ғаны дұрыс емес. Бұл бірінші ке-
зек  те әр дең гейдегі билік )кілдері-
  н і ң ,  ж а л п ы  т а р а п т а р д ы ң 
жауап                кер      шілігінің әлі де болса 
т)мен екенін к)рсетеді. Президент 
бұл туралы қаншама рет ескертіп, 
оны жою бойынша қан ша   ма рет 
тапсырма берді. Бірақ әлі де болса 
талап етуді күшейту керек. Облыс 
әкімі орынбасарла рынан бастап 
әкімнің )зі, салалық ми нистр  -
ліктердің басшылары мен орынба-
    сарлары сынды нақты лауа зым ды 
тұлғаға жауапкер     шілікті нақты 
бекіту қажет сияқты. Сонда ғана 
белгілі бір нәтижелерге жетуге 
бола ды. Биліктің қай тармағын 
алмасаңыз да, қазір Президентке 
жалтақтау, әлі де болса түпкі ше -
шімді Президенттің құзыретіне 
аудару сияқты үрдіс сақталып қа-
лып отыр. Мемлекет басшысы 
мұны түсіне отырып, Президент 
6кімшілігінің құрылымын да )з-
герт кен болатын. Ол Президент 
6кімшілігі басшысының барлық 
орынбасарын алып тастап, тек 
Президенттің к)мекшілері мен 
кеңес шілерін қалдырып отыр. Бұл 
да болса атқарушы билік тармақта-
рының жауапкершілігін к)теру 
мақсатында істеліп отырған дүние. 
6рине, бақылаушылық, реттеуші-
лік функция орталықта қалады, 
қалған жағдайда )ңірлерге мүмкін-
діктер берілген. Қазір, мәселен, 
атқарушы биліктің )зіндік еркін-
дігі күшейді. Бірақ бұл еркіндікті 
жай ғана еркіндік деп қабылдамау 
ке рек. «Судың да сұрауы бар» 
демек     ші, бұл – ертеңгі күнгі үлкен 
жауап кершілік. Бір с)збен айт  -
қанда, әрбір б)лінген теңге, әрбір 
берілген құзырет ертең жауап алу 
үшін жаса лынған жүйе. Бірақ 
осының )зін қазір дұрыс түсінбей 
немесе дұрыс қабылдамай отыр-
ған   дар бар. Уақыт )те келе біз мұн-
да белгілі бір жетіс тік  терге жете 
аламыз деп сенемін.

– Президент бастамаларының 
ішінен Ұлттық құрылтайда айтыл -
ған «(ділетті Қазақстан – Адал 
аза    мат» концепциясы туралы не 
айту        ға бо лады? Бүгінгі қоғам әді   -
лет тілік ке, адал  дыққа дайын ба? 
Соң ғы жиыр ма-отыз жылда біздің 
халықтың ру хани-моральдық ұста  -
нымдары қан  шалықты �згерді не-
месе бүлінді?

– Бұл алдыңғы жауаптың жал-
ға сы болсын. Жауапкершілік тұр -
ғысынан алғанда, жалпы жем-
қ о р л ы қ т ы  ж е ң у  д е г е н і м і з , 
Пре               зи            дент Ұлттық құрыл   тайда 
айтқандай, қоғамдағы саяси мәде-
ниеттілікті, жалпы мәдениет-
тілікті, құқықтық мәдениеттілікті 
қалыптастыру үрдісін күшейту 
деген с)з. Aйткені пара дегеніміз – 

пара алушы ғана емес, пара беруші 
де екені түсінікті. Жемқор лық де   -
гені міз – бір адамның ғана қолы    -
нан келетін нәрсе емес, ол адам -
дардың ұйымдасқан тобы жүзеге 
асыратын әрекет. Ол жерде сана    -
лық тұрғыда )згеріс болмаса, тек 
тыйым салу, жазалаумен мәселенің 
ше шіле қалуы екіталай. 6рбір 
жем  қорлық қаупіне жақын тұрған 
азамат )зі )мір сүріп отырған мем-
  ле     кетке, қо ғамға қаншалықты 
нұқ     сан әкеле тінін түсінбейінше, 
оны еңсеру мүмкін емес. Ол үшін 
мұндағы тәр биені балабақшадан 
бастау керек. Жастайынан бастап 
саяси мәде    ниет  тілік, жалпы мәде-
  ниеттілік, ішкі тәртіп сияқты қа-
ғи    даттарды адам бойына сіңір    сек 
қана белгілі бір нәтижеге қол жет-
 кізуге болады. Aйткені зерттеулер 
к)рсеткендей, 5-7 жас аралығы 
баланың қоғам   дағы жүріп-тұру, 
мінез-құлық прин   цип терін қа-
былдайтын уақыт. Сол кезде беріл-
ген тәрбие ертеңгі үлкен )мірде де 
)зінің беріктігін барын ша сақтай -
тын болады. Мем ле   кет басшысы 
айтқан «6ділетті Қазақстан – Адал 
Азамат» концеп циясы )зінің бір 
бастауын міне осы жерден алады. 
Бұл тұжырымдама еліміздегі мо-
раль  дық ұстаным     дар дың қай дең-
гейде екенін к)рсетеді. Мысал ре-
т і н д е  а й т с а қ ,  б і з  ) з і м і з д і ң 
салт-дәс    түрлерімізді сонау Қазақ 
хан  дығы кезінен, оның бер жағы 
Ресей империясы, Кеңес Одағы 
кезінде де жоғалтпай сақтап қал-
ған халықпыз. Ондағы «біреудің 
ала жібін аттамау», «елге адал 
қызмет ету» деген моральдық 
прин  циптер ғасырлар бойы жоғал-
май келді. Бұл біздің адамгершілік 
деңгейіміздің әлі де болса биік 
еке нін к)рсетеді. Моральдық құн-
дылықтар, әділ болу, оң жолмен 
жүру сияқты баба лардан қалған 
тәрбиенің барлығы үздіксіз жалға-
сып келеді, әлі күнге дейін )з ре-
сурс тарын сарқыған жоқ. Тек қана 
бір ағаттық, менің ойымша, 
90-жыл дары Кеңес үкіметінің 
құра мынан шығып, нарықтық 
эко номикаға )ту кезінде біз 
жаһандану үрдісінен тыс қала 
алмадық, осы кезеңдерде сыртқы 
ықпалға дер кезінде т)теп беретін, 
халқымыздың рухани-моральдық 
ұстанымдарын дамытатын қандай 
да бір басымдықтарға назар ауда-
рылған жоқ, содан болған сияқты. 
Бұл енді бір жағы түсінікті де. Ол 
шақта экономикамызды к)теру 
керек болды. Сол себеп басты 
назар да нарықтық қарым-қатынас 
мәдениетінің талаптарына қарай 
ойысты. Біз осыған байланысты 
моральдық-рухани құндылықтар 
бойынша 15-20 жылдық үзіліске 
ұшыраған сияқтымыз. Сыртқы 
ықпалдардың әсерінен, діни 
болсын, субмәдени болсын ұста   -
нымдарда сәл ақсап қалдық. Бірақ 
иммунитетіміздің мықты лығы 
арқасында біз т)теп бере алдық. 
Бұл сол кезеңдерде ұлттық идеоло-
гияның бірден қолға алынбаға    -
нынан болды деп білемін. Енді 
осы олқылықтардың орнын тол-
тыра   тын уақыт келді. Мұның бар -
лығы осы с)з етіп отырған «6ді   -
лет  ті Қазақ    стан» тұжырым дамасы 
ая  сында жүзеге асуы тиіс.

– (ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

«АДАЛ АДАМ» ПРИНЦИПІН 
НАСИХАТТАЙ БЕРУ КЕРЕК

Қызылорда облыстық сайлау 
комиссиясының мәліметіне сәй-
кес, )ңірде барлық деңгейдегі сай  -
лау комиссияларының кәсіби құ -
рамы толығып, тұрақты негізде 
жұ мыс істеуге к)шкен. Бұған дейін 
облыс аумағында 18 комиссия мү-
шесі жұмыс істеп келген болатын. 
Бүгінде кадрлар құрамы ұлғайған.

«Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев отандық сайлау 
жүйесінің ашық әрі барша азаматқа 
қолжетімді түрде )ткізу қағидаты 
басты міндет екенін жеткізген 
болатын. Бұл тұрғыда ең алдымен 
әрбір сайлаушының құқығының 
сақталуы, сайлаудың заң талапта   -
рына сай )туі талап етілді. Соған 
орай жыл басынан бері тиісті жұ -
мыс тар атқарылуда. Соның негізін-

 де сайлау комиссияларының кәсіби 
құрамы толықты. Қазір сайлау ко -
миссиясында 31 маман тұрақты 
жұ мыс атқарады. Бұл – кадрлар 
құрамы 1,7 есеге )сті деген с)з. Сол 
сияқты сайлау процесін ашық әрі 
айқын түрде )ткізу қағидаты қа  -
лып       тасты. Осы арқылы саяси пар -
тия  лардың )зара бәсекелестігін 
арттыруға жол ашты», – дейді об -
лыстық сайлау комиссиясының 
т) рағасы 6ділбек Ерсұлтанов.

Комиссия т)рағасы )ңірде 
саяси науқандарды ашық та әділ 
)т кізу бағытында атқарылған жұ  -
мыстардың ауқымдылығына ерек   -
ше тоқталды. Соның ішінде наурыз 
айында )ткен сайлау барысында 
жаңадан партиялар қосылып, аза-
маттардың )зін-)зі ұсыну мүмкін  -
дігі қарастырылғанын алға тартты. 

Нәтижесінде, депутаттық корпус 
жаңа азаматтармен толыққан. 
Сондай-ақ Сыр халқы Парламент 
Мәжілісі мен мәслихат депутатта -
рын сайлау барысында да белсен -
ділік танытып, жоғары к)рсеткіш -
тер к)рсеткен. 

«Мемлекет басшысы Парла   -
менттің алғашқы сессиясында 
биыл тұңғыш рет республикада 
45 аудан және облыстық маңызы 
бар қала әкімі сайланатынын жет-
кізді. Бұл ретте пилоттық сайлау 
Қызылорда )ңірінің Шиелі және 
Сырдария ауданында )ткізілді. 
Саяси науқанда 72 мыңға жуық 
сайлаушы аудан әкімі болуға үмітті 
азаматтар үшін дауыс беруге мүм -
кіндік алды. Дауыс беру күні 
53 866 сай лаушы )з таңдауын жаса-
ды. Науқанда облысқа қарасты 

Шие лі ауданынан – 40, Сыпдария-
дан 18 учаскелік сайлау комиссиясы 
жұмыс істесе, қос аудан бойынша 
6 кандидат бақ сынады. Нәтиже -
сінде, Сырдария ауданының әкімі 
болып Берік Сәрменбаев, Шиелі 
ауданының әкімі лауазымына Нұр-
жан Ахатов сайланды», – дейді 
6ділбек Б)рібайұлы.

Жалпы, саяси науқан бары -
сын да )ңірде әрбір азамат үшін 
«Aзіңді сайлаушылар тізімінен 
тексер» ат ты сервис жұмыс істеген. 
Соның негізінде аудан тұрғындары 
saylau.orda.gov.kz сайтына кіріп, 
ЖСН енгізу арқылы )з учаскесін 
оп-оңай табуға мүмкіндік алғанын 
атап )тті. 

Сонымен қатар сайлаушылар 
үшін 109 бірыңғай байланыс орта   -
лығы да жұмыс істеді. Дис   пет чер-
лер аудан әкімінің сайлауына қа-
тыс ты тұрғындардың сауалда  рына 
жауап берді.

Комиссия т)рағасы биылғы 
пилоттық сайлау барысы ашық әрі 
заң талаптарына сай )ткізілгенін 
мәлімдеп отыр. Науқан барысында 
600-ге жуық байқаушы сайлау про-
  цесінің ашықтық қағидатына сай 
)ткенін бақылауда ұстаған. 

Сол сияқты Президент тапсыр-
 масы аясында Сыр )ңірінде ауыл 
әкімдерінің тікелей сайлауы да қар-
қынды )ткізілуде. Облыс аумағын-
да жыл басынан бері 26 ауыл әкімі 
сайланып отыр. Алдағы желтоқсан 
айында қосымша 12 ауылдық округ 
және кент әкімдерінің сайлауы 
)теді деп күтілуде. Комиссия т)-
раға  сы соның ішінде саяси науқан-
  ға )зін-)зі ұсынған азаматтардың 
үлес салмағы басым екенін ерекше 
атап )тті. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Қазір сайлау жүйесін 
д е м о к р а т и я л а н д ы р у  – 
Пре  зидент реформа ла ры-
ның негізгі міндет  терінің 
бірі. Сыр өңірінде бұл ба-
ғыт та атқарылған жұмыс-
тардың ауқымы кең. 

23 ҚАРАША 2023 БЕЙСЕНБІ



№131 (4379) 
23 ҚАРАША 2023 БЕЙСЕНБІ 5

Наурызбек САРША

ӘЛЕУМЕТ

Президент Қасым-Жомарт Тоқаевтың «Әділ мемлекет. Біртұтас ұлт. Берекелі қоғам» атты 
Қазақстан халқына Жол дауын да медициналық қызметкерлердің кәсібилігі мен осы саладағы білім 
беру жүйесін оңтайландыру мә селесі көтерілген еді. 

Осы ретте біз Мемлекет басшысының тапсырмасына сәй кес бір жыл ішінде денсаулық 
сақтау саласында қандай жұ мыс тар атқарылғанына көз жүгіртіп көрдік.

Күні кеше Мәжіліс депутаты, 
«АMANAT» партиясы фрак-
циясының мүшесі Гүл    да   ра Нұры-
мова "зінің әлеуметтік желі парақ-
 шасында Мемлекет басшы  сы ның 
сай    лауалды бағдарламасын орын  -
дау ая сында соңғы бір жылда атқа-
   рылған ша   раларға тоқталып "тті. 

«Байыпты бағдарлама лайықты 
баға   ға ие болып, сан салаға серпін 
берді.  Со   ның бірі – медицина мен 
оны қамтамасыз ету бағыты болды. 
Бұл ретте ауыл тұр    ғын             да    рына ме -
дициналық к"мек к"рсету дең    гейін 
арттыру к"зделді. Бұл мақсатта 
«Ауыл   дық денсаулық сақтауды 
жаңғыр   ту» пилоттық ұлттық 
жобасы бекітілді. Бү        гін де ұлттық 
жоба аясында 13 алғашқы ме    ди   -
циналық-санитарлық к"мек ныса -
ны    ның құрылысы аяқталды. 86 ны-
   сан да құ      рылыс-монтаж жұ    мыстары 
жүргі     зілу    де.

13 заманауи перинаталдық 
орталық құру, онкологиялық орта-
  лықтарды салу жә не жаңғырту, 
ауыл   дық жерлерде 228 ме    дици   на  -
лық нысан салу бойынша жо ба   лар 
іске асырылуда. Ауылда меди    ци    -
налық кадрларды қолдау және 
даяр    лау бойынша жағдайлар жа  -
салуда. Биылғы 9 айда қа шық тан 
к"рсетілген медицина   лық қыз-
меттер нәтижелі болды. Оның 
ішін        де теле медициналық консуль-
   та    ция   лардың саны 687 453-ті құ-
рады. 

Жастар денсаулық орталық   -
тарының же лісі кеңеюде. Бүгінде 
қалалар мен ауыл     дық жерлерде 
138 жастар денсаулық орта   лығы 
жұ  мыс істейді. Биылғы 9 айда 620 
652 адам осы орталықтардың қыз -
ме   ті    мен қамтылды», – дейді мә  -
жілісмен. 

ОНКОЛОГИЯЛЫҚ К�МЕКТІ 
ЖЕТІЛДІРУ – �ЗЕКТІ 

М�СЕЛЕ
Мемлекет басшысының  сай -

лауалды бағдарламасында онко  -

логиялық к"мекті жаңғырту, он-
кологиялық к"мек к"рсе   туде және 
қатерлі ісіктерді емдеуде жоға   ры 
нәтижелерге қол жеткізген елдерге 
ұқ   сас онкологиялық науқастарды 
диаг   нос    тикалау, емдеу және оңал -
ту үшін жағ дай жасау қажет    тігін 
атап "ткен еді. Се бе  бі жыл сайын 
40 мыңға жуық қазақ   стандықта 
қа терлі ісік диагнозы рас   тал   са, 
13 мың пациент қайтыс болады. 
Айта кету керек, Қазақстанда жыл 
сайын онкологиялық аурудың 4%-
ға "суі байқалады, Мәселен, был -
тыр 39 мың нан астам жаңа жағдай 
тіркелген. Бүгінде 205 мың нан 
астам қазақстандық есепте тұр. 
Бұған дейінгі Онко  логия   лық 
ауруларға қарсы күрес ж"ніндегі 
2018-2022 жылдарға арналған 
кешенді жос   пар   ды іске асыру ке-
зеңінде республикада қатерлі 
ісіктерден болатын "лім-жітім 
15%-ға т"мендеді.

Бүгінде 13 заманауи пери   на  -
талдық орталық құру, онко   логия  -
лық орталық    тарды салу және мо  -
дернизациялау жобалары жүзеге 
асырылып жатыр. Атап айтқанда, 
Астанада еліміздегі алғашқы за ма-
науи жоғары технологиялық қон   -
дыр          ғылармен жабдықталған жаңа 
Ұлтт     ық ғы лыми онколо гия лық 
орталық салыну   да. Бұл мекеме 
елімізге Орталық Азияда бі рінші 
болып онкологиялық науқастар ға 
про тонды терапия жүргізуге мүм-
кіндік береді.

Онкологиялық ауруларға қар-
сы күрес ж"ніндегі кешенді жос  -
парды әзірлеу үшін Денсаулық 
сақ тау министрлігі ха  лық    аралық 
сарапшыларды, менеджер лерді, 
онколог мамандарды, онкоге  ма-
толог  тарды, онкопедиатрларды, 
ра ди а        ция     лық онкологтарды, 
оқытушы-профессорлар құрамын, 
пациенттік үкі  меттік емес ұйым   -
дардың "кілдерін тарта отырып, 
жұмыс тобын құрды.

Құжат Мемлекет басшысының 
тап сыр   маларын орындау мақса  -
тын да әзір лен   ген және онколо    гия-
лық қызметті ке      шенді жаң ғыр                                     туға 
бағытталған. Бұл – тиімділігі 

жоға    ры ерте диагнос   ти ка ны енгі -
зуді, мамандандырылған емдеу ді, 
пал         лиативтік к"мек пен оңалту 
сапа  сын арт тыруды, сондай-ақ 
кадрлық әлеует пен ғылымды 
нығайтуды к"здейді. Жос    пар-
ланған іс-шаралар ерте диагности-
      ка ны жақсартуға, мүгедектікті 
азай  туға және он  кологиялық нау-
қастардың "мір сүру деңгейін арт -
тыруға мүмкіндік бе реді.

Жоспарда медицина кадрла -
рын даярлауға үлкен мән берілген. 
Еліміздің он кологтары әлемнің 
жетекші онколо     гия лық орталық  -
тарына қайта даярлауға және 
біліктілігін арттыруға жіберіледі.

Еліміздің онкологиялық к"ме-
 гін жаң        ғыртуға «Қазақстан Хал -
қына» қоғам    дық қоры үлкен үлес 
қосады, оның қаты    суы мен сәуле  -
лік терапияға арналған зама    науи 
аппараттар – желілік үдетк  іш  тер, 
диагнос тикалық жабдықтар: сәу -
ле     лік терапияны жоспарлау үшін 
виртуал  ды модельдеу функ циясы 
бар компью      тер     лік және маг ниттік-
резонанс тық томо     графтар орна-
тылады; ересектер мен балалар -
дағы онко  логиялық,  онко     ге     ма     то-
      логиялық ау  ру          лар ды емдеуге 
арнал   ған ісікке қарсы за манауи 
препараттар сатып алы   на ды. 
Сондай-ақ қор қаражаты есе  бінен 
елі  міздің онкологиялық к "мегі    нің 
меди   циналық маман   дары шетелде 
біліктілігін артты  рудан "теді.

ІЛКІМДІ ІСТЕР 
ІЛГЕРІЛЕП КЕЛЕДІ

Жуырда Денсаулық сақтау 
министрі Ажар Ғиният республика 
б о й ы н ш а  М С А К  а я с ы н д а 
5 617 ны   сан медици     на   лық к"мек 
к"рсететінін атап "ткен еді. Олар-
ға медициналық пунктілер, дәрі   -
герлік амбулаториялар, емханалар, 
фельд        шерлік-акушерлік пунктілер 
және т. б. жатады. Денсаулық 
сақтау саласын      дағы осы буынның 
жұмысы аумақ бо       йынша қолже -
тімділікті қамтамасыз ете оты   рып, 
отбасылық қызмет к"рсету қа  ғи      -
даты бойын ша құрылған. Ол үшін 
учас    келік мультидисциплинарлық 

коман       далар құрылып, оған учас-
келік дәрігер, үш орта меди   цина 
қызметкері, әлеуметтік қызмет   кер 
және психолог кіреді.

Соңғы үш жылда мемлекет 
МСАК-ты нығайту бойынша бір-
қатар іс-шараны іске асырды. 
Мәселен, амбулаториялық дең гейде 
қаржыландыру "сті, кон   суль  -
тациялық-диагности   калық к"мек-
пен қам ту 7 есеге, қымбат КТ қыз -
меттерінің қолжетімділігі 9 есеге, 
МРТ қолжетімді    лігі 6 есеге ұлғайды. 
Сонымен қатар ден сау лық сақтау 
ұйымдары желісінің мем ле  кет тік 
нормативі қайта қа рал  ды. Атап 
айтқанда, кемінде 500 адам тұратын 
ауыл дар да меди  цина қызметкер  -
лерінің саны бір адамнан үшке 
дейін ұлғайтылды. Медбикелердің 
қабылдау функ  циялары кеңейтілді. 
Онкология  лық ауруға күдігі бар 
пациенттер үшін «жасыл дәліз» ая-
сында  МСАК ұйымдарында 
тексеруден "ту жеделдетілді.

Сонымен қатар МСАК-ты 
амбула     то  риялық дәрі-дәрмекпен 
қамтамасыз ету ұлғайды. Егер 
2019 жы лы препараттар 48 ауру 
бойын ша сатып алынған болса, 
2023 жылы тізбе 4 млн адамды 
қам   ти оты рып, 126-ға дейін кеңей-
тілді. Балалар мен ауыл тұрғында  -
ры арасында аурулар     ды ерте 
анықтау күшейтілді.

Оған қоса, денсаулық сақтауды 
цифр  ландыру, к"лік медицинасын 
да мыту, білікті мамандарды даяр-
лау және т. б. бойынша жұмыстар 
жүргізілуде.

АУЫЛ ТҰРҒЫНДАРЫНА 
МЕДИЦИНА ҚОЛЖЕТІМДІ 

БОЛМАҚ
Кейінгі жылдары медициналық 

к"  мек   тің қолжетімділігі жақсарып 

келе жа тыр. Мәселен, тегін дәрі-
дәрмекпен қам тамасыз етілетін 
аурулардың тізбесі едәуір кеңейді. 
Оңалту қызметтері де қол жетімді 
бола түсті. Амбулаториялық-емха-
налық к"мекті қаржыландыру к"-
лемі "суде. Сонымен қатар жаңа-
дан денсаулық сақтау объек  тілері 
іске қосы лып жатыр, бұл, әсіресе, 
білікті медици   налық к"мекке 
мұқтаж ауыл тұрғындары үшін аса 
"зекті. Жалпы, мемлекет ауыл тұр-
ғын   дарына медициналық к"мек 
к"р   сету деңгейін арттыруды к"з-
деп отыр. Бұл мақсатта Мемлекет 
басшысының тапсырмасын іске 
асыру мақсатында Қазақстанда 
«Ауылдық денсаулық сақ  тау ды 
жаңғырту» ұлттық жобасы бекі  -
тілді. Бүгінде ұлттық жоба аясында 
13 ал  ғашқы медициналық-сани-
тарл ық к"мек нысандарының құ-
рылы     сы аяқталды. 86 нысанда 
құры лыс-монтаж жұмыстары жүр-
   гізілуде. Бұдан б"лек, Қостанай, 
Сол  түстік Қазақстан және Түр -
кістан облыс  тарында 4 к"пса   лалы 
орталық ауд андық аурухана   ларда 
күрделі ж"ндеу жұмыстары жүр-
гізілуде.

Жоба аясында 2025 жылдың 
соңына дейін 655 МСАК нысанын 
салу жос   пар ланып отыр. Бұл де-
геніміз 257 меди  ци  налық пункт, 
238 фельдшерлік-аку   шерлік пункт 
және 160 дәрігерлік ам бу   латория. 
Бүгінде 99 МСАК ны санының 
құрылысы жүріп жатыр, бар лығы 
биыл тапсырылмақ.

Физиотерапия кабинеттері 
элек  тро терапия, магнитотерапия, 
ультрады  быстық терапия, фототе-
   рапия, ультра   күлгін терапиясы, 
ин галяторлар және басқа да құ-
рыл  ғылармен жабдық   талатыны 
атап "тілді. ЕШД залында ұсақ 
мо тори каны қалпына келтіру мен 

да мытуға арналған түрлі тренажер, 
эрго  терапияға арналған стендтер, 
швед қа быр  ғасы, кинезотерапияға 
арналған жаб дықтар қарасты-
рылған. Сонымен қа тар барлық 
жаңа МСАК нысандары телемеди-
ц и н а н ы  ұ й ы м д а с т ы р у  ү ш і н 
компью терлік және медициналық 
жаб  дықтармен қамтамасыз етіл-
ген.

Ұлттық жоба шеңберінде ин -
сульт жә не кардиологиялық орта -
лықтар, оңал ту, травматология 
және ортопедия, хирур гия, реа-
нима      ция, қарқынды терапия 
б"лім ше   лері ашылып, к"пбейінді 
орта   лық аудан  дық 32 аурухананы 
жаңғырту және күрделі ж"ндеу, 
сондай-ақ заманауи медициналық 
жабдықтармен жарақ   тан дыру 
жұмыстары жүргізіледі.

Сонымен қатар ауылдық ден-
саулық сақтау мекемелері үшін 
1 100 медицина қызметкерін даяр-
лау жоспарлануда, олар  дың ара-
сында дәрігерлер, мед   бике лер, 
фельд шерлер мен акушерлер бар.

Президенттің сайлауалды 
бағдарламасында: «Азаматтардың 

білім алуына, денсаулығы мен 
әл-ауқатына мемлекет тікелей 

жауапты. �леуметтік бюджетіміз 
9сіп келеді. Бұл – балабақша, 

мектеп, аурухана, мәдениет, спорт 
нысандарын салуға және ж9ндеуге, 

атаулы к9мекке б9лінетін 
триллиондаған теңге. Қаражат 

сомасынан г9рі әрбір мұқтаж 
адамның арнаулы мемлекеттік 

қамқорлықты сезінуі маңыздырақ 
екенін естен шығармауымыз 

керек», — делінген.  Яғни, бұл – 
ұлт саулығы әркез мемлекеттің 

басты назарында деген с9з. 

Кез келген экономикалық 
реформаның түпкi мақсаты – 
халықтың әл-ауқатын 
арттыру екені рас. Осыған 
сәйкес, еліміз тәуелсіздігін 
жариялаған алғашқы күннен 
бастап экономикамызда 
едәуір құрылымдық 
өзгерістер болды. 

ГҮЛДЕНСЕ АУЫЛЫҢ, 
ТУАДЫ ТӘУІР КҮН

Ауыл шаруашылығын дамы -
туға келгенде біршама алға жылжу 
бар. Ал ауыл-аймақтың жағдайын 
айтқанда, кейде жүзімізді тай  -
дырып әкететін кездеріміз болады. 
«Ауыл – ата қоныс», «Ауыл – ал -
тын бесік» деп қанша жерден ұран 
салғанмен, ұтымды болмай қалады 
тағы да. Осыны к"ріп, к"ңілден 
шығар бір бастама болу керегін 
білген Мемлекет басшысы былтыр 
қарашада Қазақстанның ауылдық 
аумақтарын дамытудың 2023-2027 
жылдарға арналған тұжырым   -
дамасын дайындау ту   ралы Үкі    -
метке тапсырма берді. Сонымен, 
2023 жылдың 31 нау     рызында  
Премьер-Министр Rлихан Сма-
йылов тиісті қаулыға қол қойды. 

ИНФРАҚҰРЫЛЫМДЫ 
ДАМЫТУҒА К�П К�ҢІЛ 

Б�ЛІНУДЕ
Тұжырымдама ауылдық ау  -

мақтардың географиялық ерек-
ше ліктері мен артықшылықтарын 
ескере отырып, ауылдың әлеумет-
  тік-экономикалық әлеуетін аша 
түсуге бағытталған. Оның ая  -
сында ауыл тұрғындарының 
табысы мен тұрмыс сапасын 
арттыру бойынша түрлі шара 
қарастырылып отыр. Бұл құжатта 
«Ауыл – ел бесігі» жо   басы аясында 
республика аума   ғын дағы  ауыл 
тұрғындарының 90%-ы "мір сүріп 
жатқан даму әлеуеті  жоғары 
3,5 мың ауылдық елді мекенді ке-
шенді жаңғыртуға баса назар 
аударылған. Мұндай елді ме  -
кендер адамдардың еңбек етіп, 
"мір сүруіне қолайлы жағдай     лар 
жасау есебінен экономикалық 
"судің жаңа нүктелеріне ай  -
налмақ.

Құжатта басымдақ беріліп 
отыр  ған негізгі мақсаттардың бі-

рі – ауылдық елді мекендердегі 
әлеу меттік, инженерлік және к"-
лік инфрақұрылымын дамыту. 
Атап айтқанда, жаңа мектептер 
мен медициналық нысандар салы-
нып, сумен және электрмен үздік-
  сіз жабдықталады, кеңжо     лақ ты 
интернет пен байланыс желілері 
тартылып, ауыл жолдары  ның 
сапа    сы жақсармақ. Одан б"лек, 
кітапхана, клуб, музей және кино-
театр, спорт ғимараттары салы   -
нып,  халыққа қызмет к"рсету 
орта  лықтары ашылады.

Тұрғын үй құрылысын жан   -
дандыру үшін жаңа жер учаске  -
леріне инженерлік коммуни       -
кация  ларды жүргізу жұмыстары 
қарқынды жүргізілмек.  Бұл ретте 

ауылдық елді мекендерде "з қыз  -
мет   керлеріне үй салып берген жұ-
мыс берушілердің шығындары 
жалпы алаңы 100 шаршы метрден 
аспайтын үй құнының 50% м"л-
шерінде субсидияланатын болады 
деп к"рсетілген. 

ҚАЗІРГІ ЖАҒДАЙ ҚАНДАЙ?
Соңғы 10 жылда ауылдық ау -

мақтарды дамыту ж"ніндегі саясат 
барынша ауылдық елді мекендерді 
қолдап, ауыл халқының "мір сүру 
сапасын жақсартуға бағытталды 
деп айтсақ болады. Бұрынғыларды 
былай қойғанда, 2020-2022 жыл    -
дары бағдарламаларды іске асы   ру 
нәтижесінде сумен жабдықтау 
қыз        меттеріне  қолжетімділік 

90,1%-дан 94,5%-ға дейін ұлғай -
ған. 116 мектепке дейінгі мекеме 
жұмысын бастаса, 224 жалпы білім 
беру мектебі, 47 амбулаториялық-
емханалық мекеме пайдалануға 
берілген.  

Ал 2022 жылғы ақпанда Мем -
лекет басшысының Жарлығымен 
Қазақ    станның 2025 жылға дейінгі 
аумақтық даму жоспары бекітілді. 
Оның негізгі тәсілдері базалық 
к"рсетілген қызметтер мен игілік-
  тер (сумен жабдықтау, орта білім 
беру, денсаулық сақтау, қауіпсіздік) 
бойынша "ңірлер арасындағы 
алшақтықты қысқарту және "ңір -
аралық аумақтық байланысты 
(энер гетикалық, к"ліктік және 
цифрлық байланыс) қамтамасыз 
ету к"зделіп отыр.  

 Ұлттық статистика бюро  -
с ы н ы ң  д е р е к т е р і н е  с ә й к е с , 
2023 жыл    дың басындағы жағдай 
б о й ы н ш а  р е с п у б л и к а д а 
6 295 ауыл   дық елді мекен бар. 
Онда тұрақты мекен ететін халық 
са ны жалпы ел халқының 38,2%-ы 
немесе 7,5 млн адам.

Агенттіктің хабарлауынша, 
2011 жылдан бастап ауыл халқы    -
ның саны айтарлықтай "згере 
қойған жоқ. Дегенмен әр жылдары 
әрқалай м"лшерде ауыл халқының 
"згерісі байқалады. Бір қуанарлы -
ғы, ауыл халқы санының ұлғаюын 
қамтамасыз ететін туу деңгейі 
жоға  ры. Бірақ ауылдық аумақтар  -
дан к"ші-қон ағынының "су үрдісі 
сақталуда. Мәселен, былтыр к"ші-
қонның теріс сальдосы 67 мың 
адамды құрады. Бұл 2020 жылы  
81,3 мың адам болса, 2021 жылы  
77,3 мың адамға "скен.

Ауылдардан халқының ең к"п 
кетуі Абай, Жетісу, Түркістан, 
Жамбыл, Қостанай, Солтүстік 
Қазахстан, Қарағанды, Қызылорда 
және Шығыс Қазақстан облыста   -
рында байқалған.

Соңғы 5-6 жылдықта елдегі 
ауылдар саны 21-ге қысқарды. Бұл 
санға келешегінен үміт күттірмей-
  тін ауылдар кіріп отыр.  

Таратылып кеткен ауылдардың 
к"шін Батыс Қазақстан бастап тұр. 
Есеп бойынша батыста – 10 ауыл, 
Түркістанда – 8 ауыл, Қостанайда 
3 ауыл таратылған.  Мәлімет 
бойын  ша, 3,3 мың ауылда халық 
саны 500 адамнан аспайды екен. 
Бұл ел халқының 8%-ын құрап 
отыр.  Демек, бұл ауылдардың да 
келешегі бұлыңғыр болып қалуы 
ықтимал. Сондай-ақ бүгінде 
1 109 елді мекеннің бас жоспары 
жоқ екені анықталған. Ал 945 елді 
мекен бойынша бас жоспарын 
жаңарту қажет болып тұр.

ҚАРАЛҒАН ҚАРАЖАТ 
ҚОМАҚТЫ

Былтыр Президент тапсыр   ма-
сының орындалуы мен оған б"лін-
ген қаражат туралы  Сенат  тың 
жал   пы отырысында  Премьер-
Ми  нистрдің бірінші орынбасары 
Роман Скляр арнайы баяндама 
жасаған болатын. Мұнда «Ауыл – 
ел бесігі» жобасын іске асыру ба-
ры сы туралы егжей-тегжейлі баян-
далды. 

«Елімізде 6 293 ауыл бар және 
бұл елді мекендерде 8 млн-ға жуық 
адам тұрады. Бұл "з кезегінде хал  -
қымыздың 41 пайызына тең. 
2019 жылдан бастап «Ауыл – ел 
бесі гі» жобасы жүзеге асырылып 
жатыр. Оның мақсаты – әлеуеті 
бар 3,5 мың ауылда инфрақұры   -
лым  ды дамыту жан-жақты қолға 
алынды. 2019-2021 жылдары бұл 
жобаға 200 млрд теңге б"лінді. 
Осы қаражат есебінен 665 ауылда 
тиісті инфрақұрылым жасалды», – 
деді Р. Скляр.

Оның айтуынша, ауылдың 
жағдайын жақсартуға жеке ин-
вестор    лар да үлес қосып жатыр. 
2019 жылдан бері жеке кәсіпкерлік 
субъектілері тарапынан  57 млрд 
теңге қаражат жұмсалып, 2 мыңға 
жуық жоба  іске  асырылған. 
2022 жылы «Ауыл – ел бесігі» 
жоба сына 128 млрд теңге б"лініп 
576 ауылды қамтыған. Ал биыл 
қазынадан ауылды дамыту тұжы-
рымдамасы үшін 663 ауылға 140 
млрд теңге б"лінген. 

Ұсынылған мәліметке сүйен-
сек, алдағы т"рт жылда ауылдық 
елді мекендердің инфрақұры лым  -
дық мәселелерін шешуге тағы 
670 млрд теңге қажет, ол 7 мил-
лион     ға жуық ауыл тұрғынының 
"мір сапасын арттыруға жол ашпақ. 

ЖҰМЫСПЕН ҚАМТУ 
ЖЕМІСТІ ЖҮРГІЗІЛУДЕ
Ауыл халқының ең басты проб-

лемасы – жұмыспен қамту. Бұл 
бағытта не істеп жатырмыз? Бү-
гінде елімізде «Бастау-Бизнес» 
жо басы бойынша 66 мың адам 
кәсіпкерлікке дағдылану бойынша 
қосымша білім алған.  Оның  
ішінде 10 мың тұлға кәсібін ашу 
үшін 50 млрд теңге к"лемінде 
микрокредит алып үлгерген. Бұл 
алынған қаражат 6 пайыздық 
м"лшерлемемен 7 жылға дейінгі 
мерзімге беріліп отыр. Келесі 
жыл дан бастап ауылдарда кәсіп-
керлікті дамытуға деп қазы    надан 
қосымша 52 млрд теңгеден астам 
қаражат б"лінетінін айтып "тті 
Роман Скляр. Білуімізше, б"лінген 
қаражат есебінен ауылдық аймақ -
тарда алдағы уақыттарда 11 мың 
жаңа жұмыс орны ашылады деп 
жоспарланған. 

Ауылдық аумақтарды дамыту -
дың 2023-2027 жылдарға арналған 
тұжырымдамасы басқа да бірқатар 
басымдықты жүзеге асыруға ба-
ғыт талып отыр. Оның ішінде ауыл 
тұрғындарын жергілікті "зін-"зі 
басқаруға тарту, жан-жақты мем-
лекеттік қолдау к"рсету, туризмді 
дамыту, экспортты ынталандыру, 
экологиялық қауіпсіздікті қамта -
масыз ету сияқты жобалар іріктел-
ген. Осылайша, ауылдардағы та-
бысы ең т"менгі күнк"ріс дең гейін 
к"теріп, жұмыссыздық деңгейін 
4,2%-ға дейін т"мендейді деп кү-
тілуде. Сонымен қатар ауылдық 
елді мекендер сумен 100%,  ин  -
тернетпен 97% қамтамасыз етіл -
мек. Жергілікті жолдардың үлесі 
95%-ға жеткізілмек. Ауылдық жер-
лерде 655 денсаулық сақтау ныса -
ны, 183 мектеп және 100 спорт 
ғи мараты пайдалануға берілсе, 
650 мәдениет нысаны салынып, 
бір қатарын қайта ж"ндеуден 
"ткізу жоспарлануда.  

Сайып келгенде, ел мен ауыл-
дың дамуы екіұдай ұғым емес, бір 
мүдде, бір мақсат болып отыр. Бұл 
тұрғыда жоғарыда айтылған мәсе-
лелерді Мемлекет басшысы да, 
Үкі мет те "з назарында берік ұс -
тап, ауылды к"теруге бар күшін 
салу да. Осы орайда ауыл халқы да 
"здеріне берілген осынау мүмкін -
дікті ұтымды пайдаланып, мем  -
лекеттің қолдауын сезінсе деген ой 
біздікі.

Бердібек ҚАБАЙ

ҰЛТ САУЛЫҒЫ – ҰЛТ САУЛЫҒЫ – 
ӘРҚАШАН НАЗАРДАӘРҚАШАН НАЗАРДА
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Айхан ШӘРІП

Екінің бірі біле бермес, бірақ 
елімізде әлемдік ондыққа еркін 
кірген сала бар. Халықаралық  
ұйымдардың  бағалауынша,  
органикалық  өнім  экспорты 
бойынша Қазақстан 123 елдің 
ішінде 9-орынға тұрақтады. 
Органикалық бидай 
экспорттаушы елдер арасында 
4-орынға шықты. Ал Еуроодаққа  
органикалық  майлы  зығыр  
тұқымын  экспорттау жөнінен 
6-орын алады. Енді осы салада 
селт еткізер бір жаңалық өмірге 
жолдама алмақ: Қазақстан 
гидропондық өндірісті 
«органикалық» деп атауға 
тыйым салады. 

ОЛ ЕНДІ ОЛ ЕНДІ 
«ТАЗА» «ТАЗА» 
ЕМЕСЕМЕС

ORGANIC:ORGANIC:
Осыны қарастыратын «Органикалық 

�нім �ндіру және оның айналымы ту   -
ралы» және оған ілеспе заң жобаларын 
Мәжіліс мақұлдады. Бұл не үшін керек? 

Агроном Болат Айтхожиннің түсін  -
діруінше, �сімдікті гидропондық әдіспен 
�сіру тәсілдерін адамзат байырғы заман-
дардан бері қолданып келеді. Оның ең 
жарқын үлгісі – «әлемнің 7 кереметінің» 
бірі саналатын Семирамиданың салбы ра-
 ған бақтары саналады. 

Қызығы сол, гидропондық егінші-
лікте топырақ қолданылмайды. Мұнда 
топырақ алмастырғыштар, соның ішінде 
вермикулит, перлит, торф, кокос талшы -
ғы, минералды вата, құм, қиыршық 
тастар пайдаланылуы мүмкін. Олардың 
бар міндеті – �сімдіктің тамырларын 
ұстап тұру ғана. )сімдіктің �зі бай 
қоректен діруші заттарға толы суда �седі. 

«Гидропондық егіншіліктің к�п ар  -
тықшылығы бар. Бұл тұрғыдан оны ре   во-
люциялық тәсіл деуге болады. Бірін  ші -
ден, ол егін шаруашылығы �німдерін 
жыл     дың кез келген уақытында және 
әлем              нің кез келген жерінде �ндіруге мүм-
     кін          дік береді. Қуаңшылық, климат   тың 
�згеруі, топырақтың жаппай құ       нар  -
сыздануы, эрозиясы және басқа да жа-
һан         дық теріс �згерістер оған ықпал ет -
пейді. Екіншіден, оның к�мегімен аз 
ре   сурс шығындап, мол �нім алуға бола  ды. 
Топырақтағыға қарағанда, мұнда �сімдік 
тез �седі, к�бірек жеміс �нім бе    реді. Се   -
бебі мұнда қоректендіруші заттар, ылғал 
із   деу үшін тамырларын кең ге және 
тереңге жаю �сімдіктен талап етілмейді. 
Оның барлығы суда бар», – деді Б.Айт -
хожин. 

Тиісінше, �суге, тамыр жаюға шы   ғын-
   дайтын энергиясын �сімдік үнемдеп, оны 
жеміс беруге шоғырлан  дырады. 

Үшіншіден, мұнда Қазақстанда аса 
қат ресурс – су аз шығындалады. Дәс      түрлі 

егіншіліктегі сияқты су топыраққа босқа 
сіңбейді, �сімдікті �сіруге тікелей, 
нысаналы түрде бағытталады. 

Сарапшының пікірінше, бұл – бола    -
шақтың технологиясы. Гидропоника ар  -
қылы тұтас гиперлокалды азық-түлік 
жүйелерін құруға болады. Бұл арқылы 
қажетті �сімдіктерді үйде де, жылыжай    -
ларда да, контейнерлік фермаларда да 
�сіруге болады. Гидропондық жүйелерде 
фермер ауа райының қолайсыз болуынан 
бүкіл егіннен айырылып қаламын деп 
қорықпайды. 

8рі экологиялық таза �німдермен 
тұтынушыларды жыл он екі ай қамта      ма -
сыз ете алады. )йткені пестицидтер, гер-
би   цид және басқа химиялық зиянды зат -
тардың, химикаттардың қажеті жоқ екен: 
гидропониканың оқшауланған, жабық 
жүйесі ашық далада, топырақта болуы 
мүмкін зиянкестерден, �сімдік дертте    -
рінен қорғалған. 

Гидропоникада топыраққа қарағанда, 
�сімдіктер сау, түрлі аурудан ада болады. 
Онда, тіпті арамш�п проблемасы да жоқ.

Олай болса, Қазақстан неге гидро     пон-
        дық �ндірісті экологиялық таза орга    ни-
калық егіншілік деп танудан бас тартпақ?

СЕРТИФИКАТТАУ – 
АЛЫНБАС БИІК ТАУ

Сарапшылардың түсіндіруінше, бар  -
лық проблема – тек терминде. Бүкіл 
әлем   де экологиялық таза �сімдіктермен 

үйлесетін Organic бренді әу бастан топы    -
рақты таза, күтіп ұстауға бағытталған. 
Сертификаттау кезінде де басты шарт     тар-
     дың бірі осы. Ал гидропондық егінші  лік 
бұл талапты орындай алмайды, �йт   ке  ні 
гидропоника топырақты мүлдем қажет -
сінбейді.

Ұлттық салалық санаулы ғана (4) сер  -
тификаттың бірінің иесі Organic Village 
директоры Ренат Жапаровтың түсінді   -
руінше, органикалық �нім �ндірушісіне 
қойылатын басты талаптар – экология -
лық таза �нім шығару, бұл үшін ахрохи-
мияның кез келген түрінен, соның ішін де 
пестицидтен, минералды тыңайт                  қыш  -
тардан және басқасынан бас тарту. 

Сонымен қатар ол шұрайы мен құнарлы-
  лығын сақтау үшін топырақты аялап, 
күтуге, егін айналымы тәртібін және �зге 
шарттарын сақтауға міндетті.

Биылғы 2023 жылғы қазанда Алма    -
тыда органикалық �нім �ндірушіге тұң   -
ғыш қазақстандық сертификат табыс    -
талды. Қазақстанда әзірге бұл салада 
жалғыз ғана компания – Qazaq bio control 
�ндірушілерді еліміздің ұлттық стан   дарт-
тарына сәйкес сертифи      каттау    мен айна     -
лысады. Оның �зі тұңғыш серти     фи  катын 
таяуда ғана беріп отыр. Серти   фикатор 
компания былтыр аккредит   телген. 

Қазақстанда органикалық �німдерді 
�ндірумен к�птеген �ндіруші, соның 
ішін де түрік, қытай компаниясы жұмыс 
істейді. Шағын фермерлер де жетерлік. 
Олар �німдерін шетелге, әсіресе Еуропа 
мен Қытайға экспортқа шығаратындық  -
тан барлығы еуропалық фирмаларда 
сертификатталған. 8йтпесе олардың �ні-
 мін сыртқы нарықта Organic түрінде еш-
кім қымбатқа сатып алмас еді. 

Олар негізінен майлы, дәнді және 
бұршақты дақылдарды �сірумен шұғыл  -
данады. Ал қазақстандық сертификатты 
ішкі нарығымызға жұмыс істеуді жос -
парлаған �ндірушілер ғана алады.

Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
ақпаратынша, Қазақстанда 2000 жыл     дар-
   дың басында Еуропалық Одақ стан -
дарттары бойынша сертификаттау про   це-
         с ін  �з  еркімен бастаған алғашқы 
шар   уа     шы   лық субъектілері пайда болды. 
Олардың саны 70-тен асты, ал паспорт        -
талған егістік жерлерінің к�лемі 300 мың 
гектарға жетеқабыл.

Енді отандық органикалық �нім �н   ді-
      рушілер қатарынан гидропондық әдіс   пен 
экологиялық таза к�к�ніс, жеміс және 
басқа дақылдарды �сіретіндер шыға      рып 
тасталатын болады. Олар тұтыну             шылар 
арасында жоғары бағала  натын, әрі 
қымбатырақ сатылатын Organic брендін 
пайдалана алмай қалады.

Парламент депутаттары ұсынысымен 
«Органикалық �нім �ндіру және оның 
айналымы туралы» жаңа заңы жобасы    ның 
11-бабы жаңа талаппен толықты  рылды. 

«11-бап. Органикалық �нім �ндіру 
шарттары. 1. Органикалық �нім �ндіру 
кезінде мынадай шарттар сақталуы тиіс: 
«13) топырақты пайдаланбай �сімдік 
шаруашылығы �німдерін �ндіру әдіс     терін 
қолдануды болғызбау», – делінген заң 
жобасында. 

КЕМ ЕМЕС, 
ОНДА НЕГЕ ТЕҢ ЕМЕС?

Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
Аграрлық азық-түлік нарықтары және 
ауыл шаруашылығы �німін Қайта �ңдеу 
департаменті мамандарының айтуынша, 
бұл ретте депутаттар халықаралық тәжі  -
рибені алып отыр. Дүниежүзінде АҚШ 
сияқ ты бірқатар ел ғана гидропон     дық егін 
шаруашылығын органикалық �нім   ге 
жатқызады. Қалғаны органика  лық деп 
мойындамайды.

Ведомствоның дерегінше, «Органи   -
калық �ндірілген тамақ �німдерін 
�ндіру, �ңдеу, таңбалау және �ткізу 
ж�ніндегі нұсқаулықтары» атты Codex 
Alimentarius CAC/GL 32-1999 халық-
аралық стандар   тының нормаларына 
сәйкес, органи     калық егіншілік жүйесі – 
топырақтың биологиялық белсенділігін 

арттыру, топы     рақтың ұзақ мерзімді құ-
нарлылығын жоғарылату үшін әзір-
ленген.

«Мұның сыртында Органикалық 
ауыл шаруашылығы қозғалысының ха  -
лықара     лық федерациясының (IFOAM) 
норма    тивтік талаптарында бекі     тілген 
«Органи     калық ауыл шаруа   шы     лығы 
қағидаттары» бойынша, органикалық 
�сімдік шаруа    шы     лығы топырақтың 
күйін сақтауы және жақсартуы тиіс. Ал 
гидропоникалық �нді     ріс егінді топы   рақ-
сыз �сіру әдісі болғандықтан, ол орга  ни-
калық стандарт     тарға сәйкес бола ал   май-
  ды. Органикалық �сімдіктер да     ла              да ғы 
«тірі» топырақта та   мыр жаюы шарт. Осы 
себепті де тамырла    ры тірі топыраққа 
тимейтін �сімдіктерді, мы  салы, контей    -
нерлерде, қаптарда не   месе клумбаларда 
�сетін �сімдіктерді де органикалық деп 
тануға жол беріл  мейді», – деп хабарлады 
Аграрлық азық-түлік нарықтары және 
ауыл шаруашы    лығы �німін қайта �ңдеу 
департаменті.

Оның дәйектеуінше, органикалық 
ауыл шаруашылығын реттеу дүниежү    зін-
дегі 74 елде енгізілген. Соның ішінде Аме-
рикадан басқа елдерде ұқсас ереже лер 
заңдастырылыпты. Яғни, бұдан былай 
Қазақстанда да гидропоникалық �ндіріс 
органикалық егіншіліктен шыға   рып таста-
  лады. Бұл тек брендті жоғалту емес, соны-
  мен бірге ол �ндіру шілер мем ле   кеттік 
қол   даудан, түрлі жеңілдіктен айры луы 
мүмкін. 

Олар заң қабылданған соң тиісті сер   -
тификатты да ала алмайды. Заң жо  ба-
сында тиісті сертификаттау рәсім  дерінен 
�тпеген ауыл шаруашы  лығы �ндіруші-
леріне �з тауарларын «органик», «эко», 
«био» деген айқындауыштармен таңба-
лауына тыйым салынбақ.

Сонымен бірге сарапшылар заңда 
«нағыз органикалық» деп танылған �нім-
 дерді шығаратын фермерлерге де бұл сер-
    тификатты алу қиын екенін қа перге сал   -
ды. Еуропалық сертификатты алу үшін 
олар    дың қатаң талаптарына лайық болу 
шарт. 

Ұлттық сертификаттың бағасы удай. 
Сәйкестікті растау ж�ніндегі ұйым– Qa-
zaq bio control ЖШС дерегінше, шағын 
кәсіпорындар үшін сәйкестікті растау – 
900 мың теңгеден жоғары, орта кәсіп   -
орындар үшін – шамамен 1 млн 100 мың 
теңге, ірі кәсіпорындар үшін сәйкестікті 
растау 1 млн 300 мың теңге және одан 
қымбат.

Ауыл шаруашылығы мамандары гид   -
ропондық егіншіліктің заң тұрғысынан 
алғанда «органикалық» талаптарға сәй  кес 
келмейтінін мойындайды. Бірақ екеуі де – 
экологиялық таза �німдер шыға     рады. Қазір 
органикалық �німдер   дің әлемдік нары    ғында 
120 миллиард еуро табыс табуға бола   ды. Ол 
нарық белсенді �суде: соңғы 20 жыл   да оның 
к�лемі жеті есеге ұлғайды. Органикалық 
�німдер Қазақ   станда да, әлемде де тренд   ке 
ай налды.

Демек, жаңа ғана бой тіктеп келе жат-
қан салаға қаптатып шектеу енгізбей, ол 
әбден �ркен жайғанша тыйымды тоқ    тата 
тұрған ж�н. Америка Құрама Штат   тары  -
ның Ауыл шаруашылығы министр     лігінің 
�зі адамзатты асырайтын бо         ла            шақтың 
технологиясын дамыту үшін гидропони  -
каны органикалық егін шілік аясында 
қолдап отыр. Біздің одан неміз кем?

ТҮРКІСТАНДА ЕРЕКШЕ 
САЯБАҚ АШЫЛДЫ

Бүгінде қаржы алаяқтарының айы оңынан туып тұр. Өйткені оңай олжа 
тапқысы келіп, қолдағы азын-аулақ қаражатын қаржы пирамидаларына 
салатын азаматтар көп. Халықтың қаржылық сауатының әлсіздігін 
пайдаланып, алаяқтар өздерінің жымысқы әрекетін жасыру үшін түрлі 
айла жасайды. Құқық қорғау органдары алаяқтарға қарсы алдын алу 
шарасын жаса п, қауіпті болдырмау және алаяқ тардың әрекетіне 
тосқауыл болу үшін түрлі әрекет жасап келеді.

Түркістан қаласында Түркістан облы-
сы бойынша Экономикалық тергеп-тек-
серу департаментінің бастамасымен, 
жергілікті атқарушы органның қолдауы   -
мен елімізде алғаш рет «Қаржылық мони-
торинг агенттігінің» саябағы ашылды. 
Ұйым дастыру  шылдардың айтуынша, жа-
ңа саябақты ашудағы басты мақсат – 
жастар арасындағы экономикалық құқық-
 бұзушылықтардың алдын алу, лу  до     ма-     
ния   ға қарсы күрес және қаланың к�р -
кеюіне үлес қосу.

Боксшы, Сидней олимпиадасының 
чем  пионы Бекзат Саттарханов атындағы 
даңғылдың бойында орналасқан саябақ-
тың ашылу салтанатына Түркістан облысы 
әкімінің орынбасары Бейсен Тәжібаев, 
қала әкімі Нұрбол Тұрашбеков, облыстық 
Экономикалық тергеп-тексеру департа  -
мен  тінің басшысы Ерболат Балғабаев 
Түр кістан облысы ның прокуроры Мұрат 
Ті леубердиев қатысты. Жиынды департа -
мент басшысы Ерболат Балғабаев ашып, 
прокурор Мұрат Тілеубердиев, облыс 
әкім інің орынбасары Бейсен Тәжібаев 
құттықтау с�з с�йледі. 

– Түркістан бұрынғы Яссы кезінде жа-
сыл желекке оранған мәуелі қала болған. 
Бүгінгі жаңарған Түркістанның да табиға-
ты тамаша, ауасы таза қала боларына се-
нім мол. Сондықтан да ашылып жатқан 
сая бақтың біздің қала үшін маңызы жо -
ғары болмақ, – деді облыс әкімінің орын-
басары Бейсен Тәжібаев. 

Сонымен қатар департамент басшысы 
Ерболат Балғабаев салтанатты түрде Эко-
номикалық тергеп-тексеру қызметінің 
во лон   терлік қозғалысы жетекшісі Пер де-
бек Есқұловқа қозғалыстың туын табыс -
тады. Шара барысында саябақтың сәнін 
келтіретін ағаш егу рәсімі �тті. Ағаштарды 
еліміздің 20 �ңірінің Экономикалық 
тергеп-тексеру департаменті сыйға тарт -
қан екен. Ағаш отырғызу рәсіміне Түркі с-
тан облысы әкімдігінің �кілдері, облыс 
аумағындағы Құқық қорғау орган  дары-
ның басшылары, Қызылорда облысы 
және Шымкент қаласы бойынша Эко но-
ми калық тергеп-тексеру департа   мент-
терінің басшылары, белсенді жастар арна-
йы қатысып, естелікке ағаш к�шетін 
отыр  ғызды.

Сондай-ақ саябаққа Қазақстанның 
Халық әртісі Димаш Құдайбергеннің де 
арнайы жолдаған к�шеті егілді. Жалпы, 
500-ге жуық ағаш отырғызу жоспарланған 
болса, алғашқы күні саябаққа 100 түп ағаш 
отырғызылды. Жаңадан бой к�терген 
жасыл желекпен бірге, қаланың мәдениет 
саласының мақтанышы Jana Lep тобы 
әуелеген ән, күмбірлеген күй және мың 
бұралған бимен ашылу салтанатының сәнін 
келтірді. 

Саябақтың бір ерекшелігі – онда 
30 жерде республика аумағындағы қаржы 
пирамидалары тізімі жазылған QR-тақтай -
шалар орнатылған. Азаматтар бұл кодтарды 
сканерлеу арқылы елімізде қар жы пирами-
дасы ретінде танылған ұйым дардың толық 
тізімін к�ре алады. Ұйым  дасты рушылар 
QR-тақтайшалар арқылы қаржылық пира    -
мидаларға алдану   шылар санын қада     ғалау 
мен алдын алуды және қылмысты азайтуды 
қолға алуды мақсат етіп отыр.

Экономикалық құқықбұзушы     лық  тар-
дың алдын алу, лудоманияға қарсы кү рес 
демекші, былтыр Түркістан облы   сында 
қаржы пирамидасын құрып, жұ мысын 
жүргізген 25 адам сотталды. Тергеу бары    -
сында айыпталушылардың екі мың  нан 
астам жәбірленушіге 3 млрд тең геден астам 
шығын келтіргені дәлелденді. Айта кетер 
болсақ, алаяқтарға алданған 2 мың нан ас   там 
жәбірленуші 2020 жылдан бас тап поли    цияға 
арыздана бастаған бола  тын. Белгілі бо л-
ғандай, айыпталу шылар 2017-2020 жылдар 
аралығында Evolution Corporation және 
«Индиго 24» қаржы пирамидаларын құрып, 
халықты ал дап келген. Түркістан, Маңғыстау, 
Жамбыл облыстары мен Шымкент, Астана 
және Алматы қалала   рында қаржы пирамида-
  ла рының жұмысын жүзеге асырығаны 
анықталды. Оларға қатысты қылмыстық іс 
1000-нан аса томға жинақ талып, облыстық 
сотта бір жылдан аса уақыт бойы қаралған-
ды. Сонымен қатар Түркістан облысы 
Полиция депар    та    менті тергеп-тексеру 
басқарма    сының мәлі метінше, былтыр облыс 
аумағында қаржы пирамидасына қатысты 
5 қыл   мыс   тық іс анықталып, шығын к�лемі 
3 млрд 291 млн 906 теңгені құраған.

Түркістан облысы Полиция депар   -
таменті тергеп-тексеру басқармасы тарат-
 қан ақпаратқа сәйкес, 2020 жылдан бері 

онлайн-кредиттік алаяқтықпен айналы -
сатын микроқаржы ұйымдарына қатысты 
213 қылмыстық іс тіркелген. Анықталған 
қылмыстық істердің к�бі Tengo.kz, Free-
dom fi nance, Fincap, Koke.kz, Capvia, Den-
giclick.kz секілді ірі микроқаржы ұйым   -
дарына қатысты. Қазір кибер     қыл мыс  тар-
мен күрес жүргізетін IT-мамандарының 
біліктілігін арттыру қолға алынуда. Қаржы 
пирамидаларының басты ұйымдастыру   -
шылары облыстан тысқары жерде орна    -
ласқан. Мәселен, «Свой дом» қаржы пи -
ра    мидасы Ресейде құрылса, Indigo 
ұйы     мының белсенділері Алматы қала   -
сында тұрады. Ал жәбірленушілердің ба  -
сым б�лігі Түркістан облысының тұрғын-
    дары болып шыққан. Яғни, салыс тырмалы 
түрде қарайтын болсақ, ғалам  тордағы 
алаяқтардың арбауына түсіп қал  ған 
түркіс тандықтардың қарасы аз емес. 

Қазір ғаламторды ашып қалсаңыз, 
қар жы алаяқтары және одан сақтану жол-
дары туралы ақпарат  қаптап жүр. Құ    қық 
қор ғау органдары да күмәнді қаржы пи-
рамидалары туралы ескерту жасап, тегін 
теңгенің түбінде «түйені тү    гімен жұтқан» 
алаяқ   тар  дың әрекеті жасы  рынып жат қ а-
нын жиі айтады. Бірақ бүгінгі күні жеке -
леген адамдардың әлеуметтік желіл   ерін    -
дегі парақшаларына бұзып кіру, онда ғы 
хаттар мен �зге де мәліметтерді к�шіріп 
алып, түрлі мақсатта пайдалану, отба   сы        -
лық құпияны пайда     ланып ақша боп         салау 

сияқты теріс қылықтардан халық хабардар 
болса да «үмітсіз шайтан» дей ме екен, 
ауадан ақша жасау арманына ал    данады. 
Қазақ  станда соңғы 5 жылда қар   жы пира    -
мидаларының алаяқтық қызметі бірнеше 
есе �сті. Олардың барлығы аферистік схе-
 маларды қолдану ар   қылы халықтан ақша 
жинауға бағыт     талған. Қазақстанда алғаш 
қаржылық пирамида пайда болған 
90-жылдардан күні бүгінге дейін оның 
құрбандарының қатары күн санап артып 
келеді. Алайда қаржы алаяқтарына алда  -
нып қалғандардың бәрі бірдей құқық қор-
ғау органдарына жүгінбейді. Сон дық тан 
нақты сандар стати сти кадан едә уір к�п 
болуы да мүмкін.

Ашық ақпарат к�здеріндегі деректерге 
сенсек, елімізде қаржы пирамидасы құр    -
бандарының жалпы саны 3 есеге к�бейген. 
Биылғы қаңтар-сәуір айлары   ның қоры   -
тындысы бойынша елімізде «Қаржы 
пира мидасын құру және басқару» бабы 
бойынша 45 қылмыстық құқықбұзушылық 
іс тіркелген. )ңірлер бойынша салысты  -
рағанда, Алматы қаласында «Қаржы пи -
ра  мидасын құру және басқару» бабы 
бойынша ең к�п қылмыстық құқықбұзу   -
шылық тіркелген. Бір жыл бұрын бұл 
қалада 4 оқиға тіркелген болса, биыл 
7 жағ дай, ал Шығыс Қазақстан облысында 
биыл 5 жағдай тіркелген болса, бір жыл 
бұрын 2 жағдай тіркелген екен. Сарапшы-
    лардың айтуынша, қаржы пирамидала  -

рының ұйымдастырушылары азаматтарды 
�з ұйымдарына инвестиция салуға үгіттеу 
мақсатында түрлі айла-тәсіл ойлап таба  -
ды. Олар әсіресе интернет-ресурстарын 
к�п пайдаланады. Қазақстан Республи -
касы Қаржы мониторингі агенттігі биыл -
ғы жылдың 3 айында Қазақстанда қар -
жылық пирамида белгілері бар 4 мыңға 
жуық сайт пен аккаунтты бұғаттады.

Статистикалық дерекке сәйкес, ел 
эко номикасына қаржы пирамидаларынан 
келген залал 12,2 млрд теңгені құраған. 
Бұл бір жыл бұрынғыдан 2,1 есе артық. 
Оның ішінде жеке тұлғаларға келтірілген 
залал 12,1 млрд теңге болса, заңды тұлға -
ларға келітірлген залал үлесі 176,7 млн   
теңге. Биылғы қаңтар-сәуір айларындағы 
есеп бойынша 382 адам қаржы пирами      -
даларының құрбаны болған. Бұл бір жыл 
бұрын  ғыдан 3,3 есеге к�п. Оның ішінде 
11 жас қа дейінгі 6 бала, 16-17 жас ара  -
лығындағы 3 бала, 18-20 жас аралығындағы 
9 адам, 21-29 жас аралығындағы 72 адам, 
30-39 жас аралығындағы 120 адам, 40-49 
жас аралығындағы 100 адам, 50-59 жас 
аралығындағы 54 адам., 60 жас және одан 
жоғары жастағы 18 адам алаяқтардың 
арбауына ұшыраған. Зардап шеккендердің 
71,5 пайызы, яғни 273-і әйелдер болса, 
11 зейнеткер, үшеуі студент. К�ріп отыр -
ғанымыздай, уақыт �ткен сайын алаяқ  -
тар дың адамдарды алдап, ақша жымқыру 
әдісі түрленіп, күрделеніп барады. Олар 
құрығына ілінген «пайда к�зіне» жас па, 
кәрі ме, әйел ме, еркек пе, тіпті жас�спірім 
бала ма қарамайды. Халықтың қаржылық 
және құқықтық сауатының тым т�мен 
болуы да алаяқтардың еркінсуіне әсер етіп 
отыр. Осы орайда Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев: «Қазір к�птеген 
азаматымыз алаяқтардың айласына түсіп, 
алданып қалып жатыр. Сондықтан құқық 
қорғау органдары алаяқтарға қарсы та-
банды күрес жүргізуге тиіс. Оларға еш   қан-
дай жеңілдік жасалмауы керек. Себебі 
алаяқ тардың жасаған әрекетінен халық 
зардап шегіп жатыр. Бұл жерде, әрине, 
адамдардың құқықтық сауат сыздығы да 
бар. 8ділетті қоғам құрамыз десек, дәл 
осындай �зекті мәселелерді шешуіміз ке-
рек», – деген болатын.

Сондықтан Түркістан облысы Эконо-
микалық тергеп-тексеру департаментінің 
бастамасын жалғастырып, респуб-
ликамыздың әр �ңірінде халық к�п жина-
латын орталықтарға қаржылық пирами-
даларының тізімі жазылған QR-тақ         тай-   
шаларын орнатып қойса, ар  тық болмас еді.

Т.МҰҚАНАТТЕГІ



2 қазанда Алматы қаласында мемлекеттік 
мектепке дейінгі білім беру ұйымдары меңгеру-
шілері мен әдіскерлерінің кәсіби және басқару 
деңгейін арттыруға бағытталған жоба �з жұ мы-
сын бастады. Аталған жобаның басты мақсаты 
– мамандардың кәсіби машығы мен біліктілігін 
жетілдіру, сонымен бірге Алматы қаласындағы 
мектепке дейінгі білім беру сапасын бағалау 
жүйесін енгізу. 

Жоба Алматы қалалық Білім басқармасы-
ның мұрындық болуымен жүзеге асуда. Ұйым-
 дас тырушылардың с�зінше, жоба қала ның 
мектепке дейінгі білім беру ұйымдары шең-
берінде жаңа әрі сапалы білім беру ор тасын 
қалыптастыруға сеп болады.

Оқыту курсы биылғы желтоқсанға дейін 
жалғаспақ. Оның шеңберінде мегаполистің 
мектепке дейінгі білім беру ұйымдарының 50 

меңгерушісі мен 50 әдіскері жаңа білім алады. 
Екі айлық курс мектепке дейінгі білім беру 
жүйесінде енгізіліп жатқан  «Мектепке дейінгі 
білім мен тәрбие берудің жаңа моделі» аясында 
меңгерушілердің кәсіби әрі басқару біліктілік-
терін жетілдіруге бағытталып отыр.  

Оқу бағдарламасын жасауға сертификат-
талған отандық сарапшылардан б�лек, мек-
тепке дейінгі білім беру саласындағы шетел 
эксперттері де қатысқан. Оқу барысында 
Аустралия, Швеция, Финляндия, Сингапур, 
Польша, Малайзия, Венгрия сынды бірқатар 
елдің мектепке дейінгі білім беру ұйымдары-
ның басшылары мен �кілдері тәжірибесін 
б�лісті. Мектепке дейінгі білім берудің әлем дік 
тенденциялары сарапталып, бұл саладағы жаңа 
әрі заманауи бағыттардың ерекшелігі с�з 
болды. 

Сыр ��ірінде нәпа�асын ма�дай 
тер, адал е�бегімен тауып ж�рген 
жандар аз емес. Соны� ішінде �з 
кәсібін т�летіп �ана �оймай, ауыл-
да�ы а�айынны� да т�рмыс жа�-
дайына �арасып, �олдан келгенше 
к�мек беретін азаматтар�а елді� 
ал�ысы шексіз. Сондай жанны� 
бірі– «Жан-Арай» серіктестігіні� 
дирек торы Ба�дәулет Махашовты�  
ж�ні б�лек.

Ел ағасы ерте жасынан адал еңбек-
пен нан табудан шаршаған емес. Дала 
жұмыстарынан қолы қалт етсе, қоғам-
дық істерге да бел шеше кірісіп, елдің 
мұң-мұқтажы мен талап-тілегін назар-
дан тыс қалдырмайды.

Іскер азамат Жаңақорған ауданы 
Т�менарық елді мекенінде дүниеге кел-
ген. Жоғары тергеу мектебін, «Ақалтын» 
гидромелиоративтік техникумын ойда-
ғы дай бітіріп шығады.

Е ң б е к  ж о л ы н  Қ ы з ы л о р д а 
«ТрестВодСтрой» мекемесінде 4-ші 
разрядты бетоншы болып бастаған. 
1981-1983 жылдары әскери борышын 
�теп келіп, облыстық Ішкі істер басқар-
масына жұмысқа орналасады. 1994 
жылға дейін осы салада тынбай еңбек 
етіп, абырой биігінен к�ріне білді. Одан 
кейін жеке кәсіпке бет бұрып, 2002 
жылы «Жан-Арай» ЖШС-ін құруға 
ық пал етті. Қазір ол  – «Жан-Арай» 
ЖШС және «Жан-Арай Жем» серіктес-
тік терінің құрылтайшысы. 

Бүгінде кешенде екі зауыт жұмыс 
іс тейді. Алғашқысы – қуаттылығы тәу-

лігіне 150 тонналық оңтүстіккореялық 
күріш �ңдеу зауыты. Бұл �ндіріс орны 
жоғары  сапалы күріш к�лемін арттыру-
ға және экспорттауға мүмкіндік беріп 
келеді. Сонымен қатар �ңірде мал, құс  
және тауарлы балық шаруашылығы 
сала ларының дамуына серпін беретін 
құрама жем шығаратын зауытын да іске 
қосқан. Bндіріс орны  тәулігіне 80 тон-
на  түйіршіктелген құрама жем �ндіреді. 
Еуропалық зауыт соңғы технологиямен 
жабдықталған. Зауыт бес түрлі жем 
�німін шығарып, облысы мыз дың бар-
лық шаруашылығын қам тама сыз ету-

мен қатар, �німдерін экс портқа шыға-
ру ға да қауқарлы.

«Бүгінге дейін «Жан-Арай» агро-
�неркәсіп кешеніне қарасты ғимарат-
тардың  құрылыс жұмыстары үшін 
барлығы  3 500 000 000 теңге жұмсалды. 
Атал ған жобалар бойынша, қазір 100-
ден аса адам тұрақты жұмыс орындары-
мен қамтылып отыр. Сондай-ақ қала 
тұр ғындарын жұмыспен қам тама сыз 
ету мақсатында 2017-2018 жылдары  
ке шенді кеңейте отырып, оқу орталығы 
және ойын-сауық кешені мен қонақ-
үйлері ашылды. Онда 70-тен аса адам 

тұрақты жұмыспен қамтылды. Бұл 
кешенде оқу орталығы,  конференция 
залдары,  қонақүй, 500 адамдық мей-
рамхана жұмыс атқарып отыр. Кешен-
ді іске қосу үшін барлығы 730 000 000 
тенге қаржы жұмсалды», – дейді Бақ-
дәулет Еркінбекұлы. 

Сонымен қатар «Жан-Арай» агро-
�нер кәсіп кешені жаңадан �ндіріс к�з-
дерін ашу жұмыстарын назардан тыс 
қал дырған емес. Алдағы уақытта  жы-
лы жай, к�терме сату орталығы, 10 гек-
тар алма бағы, �ңдеу орталығы және 
тағы басқа жобалар жоспарда тұр. Атал-
ғ а н  ж о б а л а р д ы  і с к е  а с ы р у ғ а                                                
2 300 000 000 теңге  межеленген.

Іскер азамат 2016 жылдан бері 
«AMANAT» партиясынан облыстық 
мәслихаттың депутаты болып, елдің 
сенім үдесінен шыға білді. Партияның 
бағ дарламалары аясында к�птеген игі 
шараларға мұрындық болып, �зі сай-
лан ған округі бойынша халықтың ұсы-
 ныс пікірлерінің оң шешілуіне ықпал 
болып келеді. Сонымен қатар тұр  мысы  
т�мен  отбасыларға, мүмкін дігі шектеу-
лі жандарға  жыл  сайын  ша мамен  10-
20 млн теңге  к�лемінде  к�  мек  жасауды  
жолға қойған. Атап айт  қанда, 2018 
жыл дың �зінде тұрмысы т� мен отбасы-
ларға  10 млн теңге к�ле мінде жәрдем 
к�рсетілсе, 2019 жылдың басынан бері 
тұрмыс-жағдайы т�мен  100 отбасыға 
дәл осындай қаражатқа азық-түлікпен 
к�мектесіп, түрлі қайы рымдылық шара 

бойынша қаржылай қолдау білдірген. 
Сондай-ақ серіктес тікте жұмыс істейтін 
жұ мысшы-қыз мет керлердің жалақы-
сын 1 сәуірден бастап 30  пайызға  
арттырып отыр. 

2020 жылы пандемия кезінде 
ВIRGEMIZ республикалық акциясы 
ая сында қауіпті індеттен қиналған об-
лыс халқына азық-түліктер мен қажетті 
дәрі-дәрмектер және  түрлі денсаулыққа 
қажетті аппаратты жеткізуде айрықша 
үлес қосты.  Атап айтатын болсақ, 
Қызылорда қаласы және Жаңақорған, 
Сырдария, Қармақшы аудандарына      
10 млн теңгеге қайырымдылық к�мек 
бе рілсе, облысқа қажетті дәрі-дәрмекті 
Bз  бекстан елінен шұғыл алдыру мақса-
тында 50 млн теңге к�лемінде уақытша 
қаржылай к�мектер к�рсеткен. 

Еңбек адамының елі үшін жасаған 
�лшеусіз еңбегі елеусіз қалмады. Атап 
айтқанда, Тәуелсіздік күніне орай 2015 
жылы «Құрмет» орденімен, 2016 жылы 
«Ауыл шаруашылығы саласының үз-
дігі» т�сбелгісімен марапатталса, 2018 
жылы «Қазақстанның үздік фермері» 
номинациясын иеленген. Сондай-ақ 
2019 жылы «Мәслихаттың 25 жылдығы» 
т�сбелгісін кеудесіне таққан.

Елдің алғысын арқалаған азамат 
алдағы уақытта да �ңірдің әлеуметтік 
және экономикалық дамуына �з үлесін 
қосуды азаматтық парызым деп санай-
ды.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ
Қызылорда облысы
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ТУҒАН ЖЕРІН ТҮЛЕТКЕН ТҰЛҒА

Назгүл НАЗАРБЕК

БАҒАНЫ ТҰРАҚТЫ ҰСТАУ 
БОЙЫНША КЕЛІСІМШАРТТАР 

ЖАСАЛҒАН
Үшінші мегаполис тұрғындары 

бір жылда 500 мың тоннаға жуық 
әлеу меттік ма ңызы бар азық-түлік 
тауарын тұты нады. Бұл туралы 
Шым кент қалалық ауыл шаруа-
шылы ғы және Ветеринария бас-
қарма сының �кілдері атап �тті.

Қала халқын ұнмен «Алтын-
Дән», «Пионер», «Дос», «Тұрар», 
«Кемел ұн» ЖШС қамтамасыз етсе, 
нан �нім дері мен «Ассоциация 
«НАН» қоғамдық бір лестігіндегі 
наубайханалар халық қажеттілігін 
�теп отыр. Ал макарон �німдерімен 
«Барыс–2007», күнбағыс майымен 
«Шымкент май», тауық еті және жұ-
мырт қасымен «Шымкент құс», «Тас-
сай құс» ЖШС �ңірді толықтай 
қам тиды. Сиыр етімен тұрғындарды 
34 па йыз қамтамасыз етіп, қосымша 
қа жет тілік Түркістан облысынан 
тасы мал данады. 

Қалалық ауыл шаруашылығы 
және Ветеринария басқармасы 
�кілдері сүт �німдерімен қамту орта 
есеппен 40-50 пайызды құрап, 
қалғаны Солтүстік �ңірлерден және 
Түркістан облысынан тасымалдана-
тыны туралы атап �тті.  К�к�ніс 
�німдеріне келсек, картоп – Павло-
дар облысы, Қырғызстан мен Ресей-
ден, ал пияз – Жамбыл облысы мен 
Bзбекстаннан, сәбіз – Павлодар, 
Жамбыл, Түркістан облысы және 
Ре сей ден, ал қырыққабат Түркістан 
об лысы мен Bзбекстаннан тасымал-
дана ды. Бакалея �німдерінен қара-
құмық жармасы Шығыс Қазақстан 
облысы мен Ресейден, күріш Қы-
зыл орда облы сы нан келеді. Шым-
кент тіктерді шекер мен Жамбыл 
облысы мен Ресейдің, ас тұзымен 
Қызылорда облысының �ндіру-
шілері қамтамасыз етіп отыр. Атал-
ған �німдерді жеткізумен «Каис 

Инвест», «Ас-Ан», Meir-Trade Dis-
tribution company, ЖК «Сидель-
ников» және «Прима Дистрибьюшн» 
секілді жауап кер шілігі шектеулі се-
рік тестіктер, ірі дистрибьютерлік 
же лілер айналысады.

Сонымен қатар ұн, жұмыртқа, 
нан, күн бағыс майы, сиыр еті, тауық 
еті �нім дерін �ндіретін тауар �ндіру-
ші лермен айналым бағыты бойынша 
ке лісімшарттар жасалған. Бұл қала 
тұр ғындарына азық-түлікті тиімді 
бағада тұтынуға мүмкіндік береді. 
К�к�ніс �нім дерінің бағасын мау-
сым аралық кезеңде тұрақты ұстап 
тұру және баға �сімінің алдын алу 
мақсатында шаруа қожалықтармен 
форвардтық келісім шарттар түзіл-
ген. Сондай-ақ апта сайын жергілікті 
тауар �ндірушілердің және шаруа 
қожалықтардың қатысуы мен қала-
ның 8 жерінде жәрмеңке ұйым-
дастырылып, күнделікті тұтына тын 
тауарлар нарықтан 10-15 пайызға 
т�мен бағада сатылуда.

Айта кетейік, 2022-2026 жылдар 
аралығында агро�неркәсіп кешенін 
дамыту жол картасы аясында 61 
млрд теңгеге 45 жобаны жүзеге асы-
рып, нәтижесінде 1 435 жаңа жұмыс 
орнын ашу жоспарланған. Биыл 11 
жоба жүзе ге асырылып, 111 жаңа 
жұ  мыс орны ашылған. Сонымен 
қа  тар 2023 жылы жал пы құны                  
15 млрд теңгені құрайтын 16 инвес-
ти циялық жоба жүзеге асы рылмақ.

МАЛ ШАРУАШЫЛЫҒЫ 
�НІМДЕРІНІҢ К�РМЕСІ 

ҰЙЫМДАСТЫРЫЛДЫ
Жуырда Шымкен қаласының 

әкімі Ғабит Сыздықбеков сүтті мал 
шаруа шылығын дамыту арқылы сүт 
�нім дерін к�бейту мақсатында 
ұйым дастырылған семинарға қа-
тысты. 

Семинар барысында қала бас-
шы сы ауыл шаруашылығы еңбек-
керлерін кәсіби мерекелерімен 
құт тықтап, халық ты агро�німдермен 
қамтып отырған шаруаларға алғы-
сын білдірді.

– Ауыл шаруашылығы кәсібімен 
айналысамын деген кәсіпкерлерге 
мемлекет тарапынан жеңілдетілген 
несие мен инвестиция, қайта �ңдеу, 
егіншілік, мал шаруашылығы бағыт-
тарында субсидиялау арқылы қолдау 
к�рсетіледі. Осындай мүмкіндіктерді 
пайдаланып, саланы әрі қарай да-
мы туға, қала халқын сапалы ауыл 
ша руашылығы �німдерімен қам-
тама сыз етуге және  �німдердің экс-
портын арттыруға шақырамын, – 
деді қала басшысы.

Жиында кәсіпкерлер мен жеке 
қосалқы шаруашылық иелері клас-
терлік жобаларды дамыту арқылы 
халықтың табысын арттыру тетік-
терін қарастырды. Сондай-ақ ше-
тел дерден әкелінген сүтті және 
сүт  ті-етті ірі қара малдың күтімі, 
сүт  ті мал шаруашылығын дамыту 
та қырыптарында пікір алмасты. 
Семинар аясында мал шаруашылығы 
�німдері мен құрал жабдықтар 
к�рмесі ұйымдастырылды.

Бүгінде қала аумағындағы егістік 
к�лемі 30,1 мың гектарға жеткенін 
мақтанышпен айтуға болады.  Ал 81 
елді мекенде 157 мыңға жуық мал 
басы және 50-ге жуық түрлі қайта 
�ңдеуші кәсіпорын бар. Қазір 3 
мың   нан аса шаруа қожалығы және 
86 ауыл шаруашылығы кооперативі 
жұмыс істейді. Сонымен қатар ауыл 
шаруашылығы �німдерін қайта 
�ңдейтін «Бозарық» тамақ �нер-
кәсібі индустриялық аймағы құры-
лып, бүгінде инфрақұрылым тарту 
жұмыстары жүргізілуде.

ЕЛІМІЗДЕГІ ЕҢ ҮЛКЕН ЖЫЛЫ-
ЖАЙ ШЫМКЕНТТЕ САЛЫНБАҚ

Жақында Астана қаласында 
�ткен Жаһандық инвестициялар 
ж�ніндегі VI қазақстандық д�ңгелек 
үстел аясында �зара ынтымақтастық 
туралы маңызды меморандумдарға 
қол қойылды. Xлемдік бизнестің 
және қаржы секторының �кілдерін 
жинаған іс-шараға Қазақстан Рес-
публикасының Премьер-Ми нистрі 
Xлихан Смайылов қатысты.

Шымкент қаласының әкімдігі 
тарапынан қала әкімінің орын-
басары Айдын Кәрімов жалпы со-
масы 662 млн АҚШ долларға екі 
шетелдік компаниямен меморан-
думға қол қойды. 

Оның біріншісі қала аумағында 
жаңа форматтағы жылыжай кешенін 
салу бойынша Түркияның ірі 
компанияларының бірі – Alarko 
Holding. 650 млн АҚШ доллар қар-
жы к�лемінде  жүзеге асырылатын 
инвестициялық жоба кезең-кезең-
мен жалпы 500 гектар аумақта 5 мың 
жаңа жұмыс орнын құруды, жаңа 
технологияларды енгізу арқылы 
азық-түлік қауіпсіздігі мен жылыжай 
бизнесін дамытуға ықпал етеді.

Екіншісі – IŞIKLAR PACKAG-
ING Ltd. түрік компаниясы «крафт-
ролл» қағазын шығаратын зауытын 
салу. Жобаның құны 12 млн АҚШ 
долларын құрайды.

Екі жоба да тұрақты �ңірлік �су-
ге, инвестициялар тартып, қала 
эко  номикасының дамуына және 
ха  лықаралық ынтымақтастықты 
нығайтуға ықпал етеді.

Шымкент қаласы

АГРАРЛЫҚ САЛАНЫҢ 
АДЫМЫ АРШЫНДЫ

Шымкент �аласында ауыл шаруа шылы�ыны� даму �ар�ыны 
жо�ары. Б��ан ��ір климатыны� жылылы�ы, топыра�ыны� 
��нарлылы�ы о� әсерін тигізері с�зсіз. Республика лы� мәртебе 
иеленіп, �з алдына енші алып шы��ан Шымкентте ауылшаруашылы� 
тауарларын �ндіру де жа�сы дамып келеді. Тіпті, �шінші мегаполис 
б�л салада�ы жеткен жетістігі бойынша елімізде алды��ы �атарда. 
Шымкентті� ауыл шаруашылы�ында б�рын-со�ды кездеспеген ты� 
жобалар да бар.

ЖАҢА ЖОБА 
ЖҰМЫСЫН БАСТАДЫ

*лтты� �ылым академиясыны� пре-
зиденті К�нс�лу Закарья баста�ан бір топ 
�алым Жез�аз�ан �аласында «*лытау 
об лысыны� �ылыми-�неркәсіптік әлеуе-
тін дамыту: ��ірді� перспективалары мен 
бәсекелестік арты�шылы�тары» та�ыры-
бында д��гелек �стел �ткізді.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
тікелей қолдау білдіріп, Үкіметке �ңірді 
дамытудың Кешенді жоспарын жүзеге асыруды 
тапсырған болатын. Осы мақсаттың үдесінен 
шығуға ғылым да �з үлесін қосуға  тиісті. 

Ұлттық ғылым академиясының вице-пре-
зиденті, Қазақ ұлттық аграрлық университетінің 
ректоры Ақылбек Күрішбаев, Академияның 
Халықаралық ынтымақтастық департаментінің 
директоры, PhD докторы Анар Мұхтарова, 
«Қазақ мал шаруашылығы және мал азығы» 
ғылыми-зерттеу институтының сектор мең-
геру шісі Нұргүл Мелдебекова ауыл шаруа-
шылығына қатысты �зекті мәселелерді қозғап, 
ғылыми жобалар жайлы ұсыныстарын білдірді. 
Ал Қазақ ұлттық аграрлық зерттеу универ-
ситетінің «СУ-HUB» директоры Анатолий 

Ря бцев �ңірдегі су ресурстарының проблема-
ларына тоқталды. B.Байқоңыров атындағы 
Жезқазған университетінің президент-ректоры 
Xбділмәлік Тәкішев,  техника ғылымының 
кан дидаты Т�леген Бүкіров, «Қазақмыс бар-
лау» АҚ басқарма т�рағасы Ғалым Нұржанов, 
«Ұлытау алтын мұрасы» қоғамдық қорының 
атқарушы директоры Ғалымжан Xбдібеков 
�ңірде  атқарылып жатқан жұмыстар туралы 
баяндап, �ңірді ғылыми негізде дамытуға қа-
тысты  ойларын ортаға салды.

 Ұлытау облысының алдағы дамуына қа-
жетті бағдарламалар жасауға  Ғылым ака-
демиясы тиісті қолдаулар жасайды.  Облыстың 
ғылыми әлеуетін дамытудың 8 қадамнан тұра-
тын жоспары бекітілді.

Жиын барысында Президент жанындағы 
Ұлттық ғылым академиясының президенті 
Күнсұлу Закарьяға «Ұлытау облысының Құр-
метті азаматы» деген лента тағылып, куәлігі 
табысталды. Ол бұл атаққа 25 қазан Респуб лика 
күні қарсаңында ие болған еді. 

Майлыбай КЕТЕ,
Ұлытау облысы

ДӨҢГЕЛЕК ҮСТЕЛ ӨТТІ
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ЖАНАРЫ 
ЖӘУДІР ДҮНИЕ

Л.Гумилев атында�ы Еуразия �лтты� университетінде к�рнекті 
а�ын, аудармашы Марфу�а Бектемірованы� шы�армашылы�ына 
арнал�ан кеш �тті.

«Қазақ лирикасы және М.Бекте-
мірова поэзиясы» атты халықаралық 
ғылыми-тәжірибелік конференцияға 
ақынның к!зін к!рген қаламгер за-
ман дастары, Испания, Ресей және 
Қырғыз Республикасынан келген 
жа зу шы, ғалымдар мен жас буын 
!кіл дері қатысты.

Ақынның 65 жылдық мерейтойы 
қарсаңында !ткізілген ғылыми бас-
қосуда Ресей Жазушылар одағы т!ра-
ғасының бірінші орынбасары Генна-
дий Иванов құттықтау с!з с!йлеп, 
Ис паниядан арнайы келген фило-
логия ғылымдарының докторы Алек-
сандр Бронин мен қырғызстандық 
ақын, филолог-ғалым Айда Эгем-
бердиева арнайы баяндама жасады. 

Қазақтың белгілі тұлғасы, жазу-
шы, этнограф-ғалым Ақселеу Сейдім-
бек Марфуға Бектемірованың шығар-
ма шылығын құрметтеп, «Дегдар 
ақын» деп бағалаған екен. Қалам-
гердің «Жанары жәудір дүние», «Ай-
ды ным менің», «Ғашық жүрек», 
«Еңлікгүл», «Аққуым менің, қайда-
сың?» т.б. жыр жинақтары жарық 
к!рген. Ұзақ жылдар бойы түрлі ақпа-
рат құралдарында жұмыс істеген 
М.Бектемірова аудармашы ретінде 
орыс  тың атақты ақыны Анна Ахма-
тованың !леңдерін аударып, «Аудар-
ма» баспасынан «Жыр-жауһар» се-
рия сымен кітап етіп шығарды. Оның 
редакторлық етуімен Марина Цве-
таева, Сергей Есенин сияқты орыс 
ақындарының, рим ақыны Публий 
Овидий, шотланд ақыны Роберт 
Бернс, ағылшын ақыны Биши Шел-
ли, жапон ақыны Исикава Такубоку, 
француз ақыны Пьер-Жан Беранже 

секілді тұлғалардың кітаптары ба-
сылды. 

Тағылымы мол ғылыми-тәжі рибе-
лік іс-шараға «AMANAT» пар тия сы-
ның хатшысы Руслан Bлішев қа тыс-
ты. Ол партияның Атқарушы хат шы-
сы Дәулет Кәрібектің құттық тау ха   
тын оқып берді.

«Бүгінгі қазақ лирикасы мен Мар-
фуға Бектемірованың поэзиясына 
арналған Халықаралық ғылыми-тә-
жі рибелік конференцияның маңызы 
зор. К!ңіл пернесін дәл басқан нәзік 
лирикаға соқпай !ткен ақын жоқ. 
Қазақтың м!лдіреген қара !леңі де 
тұп-тұнық лирика. Абай атамыздан 
бастап Сәкен Сейфуллин, Мағжан 
Жұмабаев, Ілияс Жансүгіров, Қасым 
Аманжолов, Сырбай Мәуленов, Мұ-
қа ғали Мақатаев, Тұманбай Молда-
ғалиев секілді біртуар ақындардан 
үлкен мектеп қалды. Марфуға Бекте-
мірованың поэзиясы осы алтын ар-
қау дың заңды жалғасы деп есеп тей-
мін. Ақын апамыздың шығармалары 
ұлтымыздың рухани қазынасына 
ай нал ары с!зсіз», – деген тілегін жет-
кізді. 

М.Бектемірованың қаламынан 
туған !леңге бірқатар композитор ән 
шығарды. Сонымен бірге !зі де ән 
шығарып, сазгер ретінде танылды. 
Оның 20-ға тарта әні бар. Мысалы, 
«Ақ қайыңға», «Махаббат мұнары» 
әндері жұртшылық тарапынан жылы 
қабылданған.

Конференцияда с!з алған ақын-
ның замандастары !ткен күндерді 
еске алып, жылы естеліктерін айтты. 

Ұлағат БЕКБОЛАТ

Айнұр Полатова Еуразия ұлттық 
университетінде қазақ филологиясы 
бағытында магистратураның 2-курсын-
да оқиды. Былтыр талантты жас Talapai 
стартапын құрып, ЕҰУ бизнес-инку-
батор байқауында ақшалай сыйлықты 
жеңіп алған болатын. «Бес тас», «Құ-
мар», «Ағаш үй» бестемшесі, «Тұмар» 
ұлттық ойындары шетелдіктер арасында 
қазірдің !зінде танымал. Бұл жолы ЕҰУ 
магистранты Германияда !ткен Bazaar 
Berlin халықаралық к!рмесіне !зінің 
жобасын к!пшілік назарына ұсынды. 
Ұлттық ойындар функционалдық с!мке 
түріндегі ерекше дизайнмен жасалған.

«Мен шетелдіктерді қазақтың мә-
дениетімен, салт-дәстүрімен таныс-
тырғым келеді. К!рме қонақтарының 
ұлттық ойындарымызға деген қызығу-
шылығы жоғары болды. Олар стра-
тегиялық ойлау мен коммуникацияны 
дамытуға арналған ойындардың пай-

дасын атап !тті. Ойындар жасалған 
ди за йн мен материал да жоғары баға-
ланды. Менің жобама бір жыл болды. 
Осындай қысқа ғана мерзімде жақсы 
нәтиже к!рсетіп, мол тәжірибе жинақ-
тадым деп есептеймін», – деп б!лісті 
Айнұр Полатова.

Енді ЕҰУ магистранты Франкфуртте 
ашылатын шығармашылық хабта !з 
жобасын таныстыруға дайындалып 
жатыр. 

Сонымен бірге Айнұр Полатова – 
ерекше қазақ элементтері бар с!мке 
дизайнының авторы. Оған Louis Vuitton 
компаниясы қызығушылық танытып, 
Айнұрды Парижге арнайы шақырған.

 Айта кетейік, биыл Bazaar Berlin 
халықаралық жәрмеңкесіне әлемнің 56 
елінен 500 !ндіруші қатысты. Ауқымды 
іс-шарада бірегей !німдер мен бұйымдар 
ұсынылған.

ҰЛТТЫҚ ОЙЫНДАРДЫ 
БЕРЛИНДЕ ТАНЫСТЫРДЫ

Л.Гумилев атында�ы Еуразия �лтты� университетіні� магис транты 
Айн�р Полатова �лтты� мә де ниетті шетелде ке�інен наси хат тап, �зіні� 
Talapai бірегей жобасын табысты ж*зеге асырып жатыр. Ол Германияда�ы 
Bazaar Berlin халы� аралы� к�рмесінде �аза�ты� �лтты� ойындарын 
таныстырды.

Алматыда �аза�тан шы��ан т��-
�ыш антропологі, еліміздегі антро-
пология мектебіні� негізін �алаушы, 
/0А академигі, Болон 0А коррес пон-
дент м*шесі, профессор, Ш.Уәли-
ханов атында�ы сыйлы�ты� лау-
реаты, 3аза�стан Республикасыны� 
е�бек сі�ірген �ылым және техника 
�айраткері, «3�рмет» және «Парасат» 
орденіні� иегері Ораза� Сма��лов-
ты� «6мірімні� мәні мен сәні» атты 
��мырнамалы� кітабы о�ырман �а-
уым�а жол тартты. 

Баспагер Бақытжан Бұқарбайдың 
бастамасымен жарық к!рген кітапқа 
академиктің !мірге келген сәтінен бастап, 
Екінші дүниежүзілік соғыс жылдарындағы 
зұлмат кезеңмен тұспа-тұс !ткен балалық 
шағы арқау болды. Басты кейіпкердің 
антропология, тарих салаларына бет бұр-
ған шақтары, ауқымды ғылыми жаңалық 
ашқан кезеңдері қамтылған. Сонымен 
қатар Оразақ Смағұловтың далалық экс-
педициялар мен әлемнің әр қиыр нүкте-
сіне сапарлаған шақтардағы шытырман 
оқиғалары баяндалған. К!пшілік наза-
рына ұсынылған туындының тағы бір 
ерек шелігі – ғалым кітапта қазақ гендік 
қорының елу ғасыр бойы бірлігін қалай 
дә лелдегені туралы айтып берген. Ака-
демик тің басынан кешкен оқиғалары мен 
тағылымы мол әңгімелерімен қатар, 
естелік суреттермен толықтырылған. 

Ұлт болашағы үшін игілігі орасан істің 
басы-қасында жүрген мамандардың бірі 
жоба жетекшісі, жауапты редактор – Ба-
қытжан Бұқарбай. Оның с!зінше, ғалым 
туралы кітап қазіргі бизнес-әде биеттің 
стилінде жазылған. Ол !з кезе гінде кі тап-
ты әрмен қарай киносценарийге икем-
деуге ыңғайлы болмақ к!рінеді. 

– Студент кезімде Талғат Бигелдинов, 
Тұманбай Молдағалиев сияқты тұлғалар-
дың әлі к!зі тірі еді. «Неге осындай кісі-
лер дің !мірбаянын біреулер жазып ал-
майды?» деп ойлайтынмын. Баспагерлікке 

отызға қарай келдім. Ол кезде к!бісі 
қай тып кетті. Бірақ бағымызға орай Ора-
зақ атамыздың ғұмырын кітапқа айнал-
дырып үлгердік. Мұндай деңгейдегі 
асыл  дың сынығындай алып тұлғалар 
қа зір жоқ. Осы жолы да биография жан-
рын біздің буын оқырманы үшін жаң-
ғырттық деп сеніммен айта аламын, – 
дейді Б. Бұқарбай.

Бүгінде кітап дүкендеріне кіре қал-
саңыз, кез келген саланың маманы ар-
найылап шығарған еңбектерді міндетті 
түрде к!зіңіз шалады. Bсіресе, бизнес 
саласында қомақты табысқа қол жеткізген 
тұлғалардың биографиялық жанрдағы 
шығармалары жиі ұшырасады. Заман 
тілімен айтқанда «трендке» айналған кі-
тап авторларының сүрген !мірі мен к!р-
ген ғибратының алдында Оразақ атамыз-
дың !негелі ғұмыры, ел үшін атқар ған 
қызметі артық болмаса, еш кем түспейді.

– Қазір дүкендерде қазақ тілінде не-
гізінен бизнесмендердің, тіптен «кәсіп-
керсымақтардың» !мірбаяндарын таба-

сың. Ақшаң болса ғана табыстысың деген 
түсінік қалыптасты. Бірақ олай емес. Pз 
саласында адал еңбек етіп, талай қиындық 
еңсеріп, биік асуды бағын дырған кез 
келген адам табысты. Бұл ұмыт болып 
бара жатыр. Оразақ атаның ғылымдағы 
табыстарына сол кітаптары шыққан к!п 
кәсіпкер қызыға алады. Ата қағидаларына 
берік ғұмыр кешіп келеді. Оптимист, 
табанды болуының арқасында басына 
түскен талай сынақты еңсерген, – деп 
с!зін қорытындылады Б.Бұқарбай.

Антропология саласының тамырына 
қан жүгірткен Оразақ Смағұлов ғылым-
ның маңызы ешқашан жойылмай, кері-
сінше ұлттың түп-тамырын айқындап, 
тарихымызды түгендеуде маңызы айрық-
ша деп біледі. К!рнекті ғалымның осы 
ж!нінде айтылған толғамды ойларын су 
жаңа басылып шыққан кітап арқылы оқу-
ға болады. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Биыл �аза� мәдениетіні� да-
муы на зор *лес �ос�ан т�л�а Темір-
бек Ж*ргеновті� ту�анына – 125 
жыл. Осы�ан орай /лтты� ака-
демиялы� кітапханада «Темірбек 
Ж*ргенов – �аза� руханиятыны� 
жары� ж�лдызы» атты д��гелек 
*стел �тті. 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Рухани іс-шараны Жүргенов атындағы 
қоғамдық қордың т!рағасы Сәпен Аңсат 
ашты. 

– ТҮРКСОЙ ұйымының шешімімен 
биыл түркі әлемінде Жүргенов жылы 
болып жарияланды. Қоғам қайраткерінің 
туған күніне орай Алматыда, Қостанайда, 
Петропавлда, Қызылордада рухани іс-
шаралар !туде. Темірбек Жүргенов – 
тәуел сіздігіміздің себепкері. 1931–1933 
жылдары ашаршылық кезінде «халық 
жалқаулығынан қырылды, Кеңес Үкіметі-
нің қатысы жоқ» деген пікірдің !згеруіне 
ықпал етті. 1936 жылы Мәскеуде !ткен 
қазақ !нері мен әдебиетінің І онкүндікте 
қа зақ деген рухы !лмеген ұлт барын дә-
лел деген – Жүргенов еді. Оның !мір 
жолы «Комиссар Жүргенов» романында 
баяндалады. Мәдениет саласындағы 
еңбегін B.Нұрпейісов «Жылтыраған шоқ 
жұлдыздарды аспанда жарқырап тұрған 
жұлдызға айналдырды» деп бағалаған, – 
деді С.Аңсат. 

Жиын барысында зиялы қауым !кіл-
дері қоғам қайраткерінің !негелі !мірі 
мен еңбек жолына кеңінен тоқталып,  
мәдениетіміз бен әдебиетіміздегі, !нер-
дегі алатын орны туралы пайымды пікір-
лерімен б!лісті. Парламент Сенатының 
депутаты Руслан Рүстемұлы қоғам қай-
раткерінің рухани болмысын айшықтап 
айтып берді.

– Жапондардың арасында тараған 
мынадай миф бар: «Император құдайдан 
туды, себебі халық мұрасы киелі құнды-
лық тардан тұрады». Шынында, озық 
технологиялар дамыған сайын әдеп-
ғұрпымыздан алыстап бара жатырмыз. 
Құндылықтарымызды сақтайтын үш-ақ 
нәрсе бар: !нер, тарих, әдебиет. Қазақ 
даласындағы !нер мен мәдениеттің 
сақталуында Темірбек Жүргеновтің р!лі 
зор. Ұлттық құндылықтарды бойға сіңіріп 
!су үшін ес, ақыл, жад, содан кейін 
зердеге тоқу керек. Жүргенов – осындай 
буын !кілі. Сындарлы кездерде осындай 
буын !кілінің болуы тоталитарлық жүйе-
ден қазақ !нерін сақтап қалатын ерлік еді. 
Қазір еліміздегі 4 000-ға жуық мектеп пен 
жоғары оқу орнының ашылуына қоғам 
қайраткерінің ықпал еткенін к!бі біл-
мейді. 30 жасқа толмай Ташкенттегі Қазақ 
педагогикалық институттың басшысы 
болды, сол кездің !зінде мәдениет, оқу-
ағарту ісін қатар алып жүрген. Қылы-
шынан қан тамып тұрған кезде М.Bуезов-
тің «Хан Кене» трагедиясын сахналаған 
қазақ !неріндегі ер кісі еді. Тағы бір 
ерлігін атап !тейік. «Шахнаманың» 1000 
жыл дығы кезінде шығарманы қазақшаға 

аудару үшін Тұрмағамбет ұстазын түр ме-
ден шығарып алған. Қазақ тіліне аударыл-
ған еңбекті М.Bуезов «Бұл – «Шахнама-
ның» аудармасы емес, оның қазақ тілінде 
жырланған нұсқасы» деп бағалаған. 
Pкінішке қарай, Темірбек Жүргенов сая-
си тоталитарлық жүйенің құрбаны болып 
1938 жылы 25 ақпанда атылды. Қарымды 
қалам иесіне арналған 7 томдық хроника-
лық кітаптың шығуына Парламент 
Сенатының да үлесі зор, – деп ойын 
түйіндеді.

Президент жанындағы Ұлттық құрыл-
тай мүшесі, академик Кәрімбек Арыстан-
бекұлы Т.Жүргенов шығармашылығын-
дағы ерекшеліктерге тоқталды.

– Алдыңғы буын ағалардың ғалымдар-
дан айырмашылығы – олардың жан-
жақтылығында. Темірбек Жүргенов қай 
салада болса да !зінің қолтаңбасын қал-
дыр ды. Тіл мәдениеті жайында к!п 
шығарма жазып, А.Байтұрсыновтың 
терминологиясын одан әрі жаңғыртты. 
«Ұлтқа қызмет білімнен емес, мінезден» 
деген бар. Кеңес Одағы күйіп тұрған кезде 
Алаш ардақтылары қазақ тілінде қорық-
пай с!йлеуі мінезге байланысты. Осындай 
тұлғаның бірі Темірбек Жүргенов туралы 
қанша кітап жарыққа шықса да, әлі де 
зерттеу – жас ұрпақтың еншісінде, – деді.

Қазақ !нері мен мәдениетінің қалып-
тасуына зор үлесін қосқан Темірбек Жүр-
геновтің кинодраматургиядағы образы 
туралы жазушы, кинодраматург Айгүл 
Кемелбаева парасатты ойымен б!лісті.

– К!ркем фильмнің сценарийін 600-
700 беттік кітаптарды оқып, 7 ай бойы 
жазып шықтым. Сценарий трагедияға 
толы. Жүргенов пен әкесінің арасындағы 
тартыс, атастырылған қызынан бас 
тартуы трагедияның негізгі мазмұнын 
сипаттайды. Бұл сценариймен телесериал 
түсіруге әсте келмейді, туындыны к!ркем 
фильмге негіздеп жаздым. Бұл – мен үшін 
шедевр. 1938 жылы ақпанда атылды ғой, 
сол кезде «Қараторғай» әнін айтқан екен. 
Бұл деталь киноға кірсе, жастар арасында 
патриоттық сезімін оятатын еді, – деді ол. 

Pткен ғасырдың отызыншы жылдары 
«Темір-Нарком» атанған Темірбек Жүр-
генов тің есімі тек қазаққа ғана емес, түгел 
түркі жұртына мәлім. Ол ұлт мәдениетін 
к!теру арқылы қазақты ұлттық кемсіту-
шілік тен, жалтақ ойдан арылтты. Сол 
үшін қазақ мәдениеті Темірбекке қа-
рыздар. 

ҚАЗАҚ РУХАНИЯТЫНЫҢ 
ЖАРЫҚ ЖҰЛДЫЗЫ

СӘУЛЕЛІ ҒҰМЫР ИЕСІ 
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